
Poštnina plačana v gotovini

Bitka, ki jo danes bije naša Partija za socializem, je ponos vsakega 
komunista. Njeni rezultati niso samo rezultati za nas, za srečnejšo 
bližnjo bodočnost naših delovnih množic, ampak so hkrati naš pri
spevek za krepitev in napredek socializma v splošnem. Za take 
plemenite cilje pa je vredno živeti in boriti se. E. KARDELJ

GLASILO GLAVNEGA ODBORA ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE

Leto V. Št. 3 Ljubljana, 21. januarja 1949. Mesečna naročnina 12 din. Izvod 3 din

Uresničevanje petletke — izgradnja socializma

Tovarna verig v Lescah v borbi za mesečno 
in dnevno Izoolnievanie piana v letu 1949

_pt> vstopu v drugo plansko leto so 
naši voditelji delavski razred in vse de
lovno ljudstvo Jugoslavije opozorili in že 
vnaprej pripravili na velike težave pri 
izpolnjevanju nalog drugega leta petletke, 
Te napovedi so se med letom uresniče
vale: »Mnogo smo delali in junaško smo 
premagali težave s tmo vero v zmago, ki 
je sledila delovnim naporom.«

Nekako takole si misli delavec Tovar
ne verig v Lescah, ko premišljuje, kako 
bo izpolnil dnevno, tedensko in mesečno 
proizvodno nalogo v letu 1949. Proizvod
nja tovarne verig je odvisna od pravo
časne dobave materiala — in lansko leto 
je bil položaj prav v pogledu materiala 
zelo kritičen, zlasti v prvem in v začetk- 
ku drugega polletja. Številne strokovne 
moči so odhajale, v tovarni je bilo 
mrtvilo. Poleg pomanjkanja materiala je 
položaj slabšalo še nesodelovanje in sla
ba povezava med Partijo, sindikatom in 
upravo.

Avgusta, ko je na željo Partije zase
del direktorsko mesto v tovarni verig 
nov, s proizvodnjo in delavstvom pove
zan direktor, je tovarna verig zaživela. 
Direktor je dnevno skliceval konference 
mojstrov. V soglasju s Partijo in sindi
kalno organizacijo so napovedali vsem 
sorodnim kolektivom tekmovanje v poča
stitev I. kongresa ZSJ in iz tekmovanja 
so izišli kot zmagovalci. Partijska orga
nizacija je napovedala tekmovanje še za 
II. kongres KPS in sprejela sklep o delu 
ob sobotah. Ob teh dneh so se prvotno 
udeleževali dela predvsem komunisti, ki 
so pridobili za to prostovoljno delo tudi 
ostale delavce. Organizacija je bila dobro 
izvedena: dela ob sobotah se je začelo 
kmalu udeleževati 90 odstotkov ljudi. Ma
terial so začeli dobivati v zadostnih ko
ličinah zlasti v 3. četrtletju, vendar so 
bili takrat še daleč pod planom. Tega 
Se je ves delovni kolektiv zavedal, zato 
je tudi zastavil vse sile, da odpravi vrzel

in se približa cilju — kako bo dosegel 
plan.

D.ames, ko gledajo na dosežene uspe
he, so lahko ponosni nanje. Kolektiv je 
bil discipliniran, požrtvovalno je delal 
z nečloveško vztrajnostjo. Nekateri so 
delali nad 16 ur dnevno, in tiste, ki so 
morda v začetku z nezaupanjem opazo
vali to jurišamje v zadnjih mesecih lan
skega leta, je pritegnil delovni polot ve
čine, ki se je zavzela, da bo za vsdko 
ceno izpolnila svojo proizvodno nalogo. 
Zato je delovni kolektiv tovarne verig 
v zadnjih dveh mesecih lanskega leta 

izpolnil 33 odstotkov celoletnega pro
izvodnega plana, zato je v enem me
secu izdelal letno količino plugov no
vega tipa »Janez«.
K delovnim zmagam so veliko prispe

vale individualne obveznosti posamezni
kov. Večkratni udarnik Tonejo Jože je 
svojo obljubo —

8000 verig za I. kongres ZSJ — 
presegel in se zavezal, da bo do konca 
leta zvaril 3 in pol vagona verig.

Zaradi velike delovne vneme in ob 
preseganju norme do 80 odst. je ob
ljubo presegel — zvaril je 4 vagone 
verig.
Vseh individualnih obveznosti so spre

jeli v »Verigi« 44 in jih tudi izpolnili, kar 
je zasluga dobre agitacije in populariza
cije, in tako je tekmovanje zavzemalo 
vedno večji obseg. Uspehe dela posamez
nikov so dnevno objavljali na grafikonih, 
na katerih so bila imena udarnikov 

Kirina Antona, Breliha Janeza, Man
diča Pavla, Tonejca Jožeta, Muleja 
Mirka in Beravs Gizele iz brusilnice, 
ki so presegali norme do 80 odst. 
Vovk Franc, mojster v delavnici nižje 

industrijske šole, pa je v času tekmova
nja s svojimi pomočniki prostovoljno iz
delal dva vrtalna stroja.

Pobudniki tekmovanja so bili de- 
lavci-komumsti, ki so pritegnili tudi

druge delavce, in tako je ves delovni 
kolektiv tovarne verig v drugem letu 
petletke izpolnil svoj proizvodni plan 
v posebno ostri borbi za asortiment.
Letos so že v začetku leta začeli s 

tekmovanjem in so prepričani, da jim bo 
prihranjena težka kampanjska borba za 
dosego plana, ki je ob koncu lanskega 
leta zahtevala tolikih naporov. Letos je 
plan tovarne verig v Lescah za 33 od
stotkov višji od lanskoletnega. Vendar 
je že razdeljen na posamezne mesece 
in čim bo mogoče, ga bodo razdelili še 
na dneve, na posamezne- oddelke in de
lavce.

Uspeh tekmovanja v prvih desetih 
dneh januarja 1949. leta je, da so pro
izvodni plan presegli za 2 odstotka.
Letos ne bodo zanemarjali tudi kako

vosti, ki je v letu 1948 precej trpela za
radi pospešenega dela. K izboljšanju pro
izvodnje bodo prav gotovo prispevali tudi 
agitatorji, ki posečajo tečaj, na katerem 
rešujejo poleg vprašanja proizvodnje tudi 
politična vprašanja, katera so v lanskem 
letu spričo borbe za plan v zadnjih me
secih zanemarili. Za politično ideološki 
dvig delavstva bodo poskrbeli s preda
vanji med dopoldanskimi odmori, V ta 
namen bodo nujno potrebovali zvočnike.

Če je lanskoletna proizvodnja pote
kala še neenakomerno bodo letos izpol
njevali planske naloge lahko sproti le, če 
bodo redno in pravočasno dobivali ustre
zajočo žico za izdelavo elektravarilnib 
verig, primerne profile in pločevino za 
izdelovanje plugov, ki sor glavni polizdel
ki za njihovo plansko proizvodnjo.

Zato bo naloga vseh tistih tovarn, ki 
zalagajo razna podjetja s svojimi izdelki, 
da se letos pr.av tako vztrajno borijo ne 
le za letno in mesečno, ampak tudi za 
dnevno izpolnjevanje svojega plaha 'tudi 
po asortimentu, da ne bodo zavirale pro
izvodnih planov podjetij, ki so od njih 
odvisna.

OB 25 LETNICI LENINOVE SMETI

»Stoteks« je razposlal po Sloveniji presežke tekstilne indtssMsje
Preteklo leto je bilo velika preizkuš

nja za vse naše delovno ljudstvo, naj
težje prelomno leto naše petletke, zaradi 
obsežne kapitalne izgradnje in zaradi ne
pričakovanih krivičnih napadov in neiz- 
Poljenih obveznosti nekaterih držav ljud
ske demokracije. Z nenehnim, stalnim 
socialističnim tekmovanjem pa so naši 
delavci dosegli velik uspeh. Potrdili so

cu leta tekmovali za čim višji odstotek 
presežkov.

V decembru preteklega leta in v pr
vih dneh januarja letos so v centralnem 
skladišču STOTEKS-a v Ljubljani spreje
mali velike količine blaga — nadplanske 
proizvode tekstilne industrije. Slednjo 
pošiljko, ki je napolnila veliko dvorano 
z balami flanele, tiskanega blaga, gradla

nitvi plana dale tovarne Mariborske 
bombažne tkalnice, Inteks Kranj, Tkal
nica in predilnica Tržič, tovarna v Majš
perku, Osiječka tkaonica svile, Varaždin
ska industrija svile, »Zora« v Zagrebu, 
Vunene tvornice »Zabok« in »Kordun« v 
Karlovcu, je namenjeno kot dodatek za
jamčeni preskrbi prebivalstva. STOTEKS, 
ki oskrbuje s tekstilijami vso Slovenijo,

^bogato založenega skladišča STOTEKS-a v Ljubljani razpošiljajo po Sloveniji blago, ki so ga s svojim požrtvo
valni delom dali delovnemu ljudstvu delavci tekstilne industrije po izpolnitvi proizvodnega plana v 1948. letu

pt4
Pred00 pot vodstva KPJ, dokazali svojo 
Iju^ost socializmu in dali delovnemu 
Več U'1 ne 1° planirane proizvode; tem- 

,p mnogih industrijah tudi presežke, 
bilo - socialistično tekmovanje, ki je 
p , Se zlasti živo ob V, kongresu KPJ, 
2agof>n^resu KDS ™ L kongresu ESJ, je 
bav0 0V^° delovnemu ljudstva tudi na- 
mnogjk^kstillj po sortimentu, kajti v 

SUI tekstilnih tovarnah so proti kon-

za žimnice, barhenta, turinga, multona, 
tetra blaga za plenice — torej z blagom, 
po katerčm vsak dan povprašujejo žene, 
so iz STOTEKS-a vedno že čez nekaj 
dni cdpremili v najrazličnejše kraje Slo
venije. Zadnjo pošiljko, ki jo delno vidi
mo _ na sliki, so razposlali v Postojno, 
Ptuj, Črnomelj, Kočevje in Minsko So
boto.

Blago, ki so ga po predčasni izpol-

IV. plenum ZSJ Glavnega odbora 
za Slovenijo preložen na 1. februarja

za čer' P*enu,n ZSJ Glavnega odbora za Slovenijo, ki bi se moral 
dno i V«s.0^0*0 dne 29. januarjg 1949 ob 16. uri, je preložen na torek 

fe*>ruarja ob 8. uri zjutraj.
ZVEZA SINDIKATOV JUGOSLAVIJE 

Glavni odbor za Slovenijo

je sicer že med letom razdelil trgovinam 
toliko blaga, da je ustrezalo številu iz
danih tekstilnih točk potrošnikov.

Vendar pa sortiment v mnogih pri
merih ni bil prilagoden najnujnejšim po
trebam in ljudje niso izrabili svojih točk, 
številnim novodošlim delavcem s pode
želja pa so bile točke za tekstil izdane 
šele med letom. Za kritje teh potreb so 
sedaj namenjeni presežki naših tekstil
nih tovarn.

Ta uspeh v 1948. letu, zavest, da so 
s svojim požrtvovalnim delom v precejš
nji meri zadovoljili potrebe delovnega 
ljudstva z zaželenimi sortimenti, bo tek
stilnim delavcem in delavkam najlepša 
in največja pobuda za prav tako po
žrtvovalno delo in živo tekmovanje v 
letošnjem letu. Že v prvih dneh januarja, 
že v prvih mesecih letošnjega leta, bodo 
delavci presegali dnevne in mesečne 
plane, da bodo njihove obveznosti o 
predčasni izpolnitvi plana uresničene, 
presežene ter bodo ob koncu leta v še 
večji količini nudili delovnemu ljudstvu 
presežke planirane proizvodnje.

21-. jan. 1924 je umrl v Gorkih pri Moskvi Vladimir Iljič Uljanov - Lenin, 
učitelj in voditelj vseh delovnih ljudi, ki je ustvaril prvo socialistično 
državo na svetu — Zvezo sovjetskih socialističnih republik. Lenin je v 
dobi imperializma dalje razvil nauk Marxa in Engelsa ter vodil Veliko 
oktobrsko revolucijo, ki je v praksi najbolje potrdila pravilnost Marxovega

in Leninovega nauka
Ko je pred pet in dvajsetimi leti skozi 

snežni vihar neke viharne noči odtrka- 
val Morsov aparat kratko vest: Umrl je 
Vladimir Iljič Uljanov — Lenin, so so- 
vjelski ljudje vztrepetali od groze, kakor 
da je obstalo veliko srce vse sovjetske 
domovine. Možje, žene in otroci Okto
brske revolucije so otrpnili od neizmerne 
žalosti. Delovni ljudje vsega sveta so za
mišljeno strmeli v tiskane naslove o Le
ninovi smrti. Preganjani, trpinčeni in 
poniževani so se zgrabili za srce, ker jih 
je zapustil najbolj zvest zagovornik in 
prijatelj. Politiki vseh protiljudskih strank 
na svetu, bankirji, magnati vseh vrst, 
škofje vseh cerkva, pa so si stiskali roke 

* od veselja. Po vsem svetu razbegli tla
čitelji ruskega ljudstva so pili šampanjec 
od veselja, ker je Lenin umrl; šteli so že 
dneve, ko se bodo spet lahko vrnili v 
novo carsko Rusijo bičat in tlačit ruske 
delavce in kmete. Toda ko so se le-ti 
tako radovali Leninove smrti, so prole
tarci po vsem svetu na dan Leninovega 
pogreba ustavili delo za pet minut. Utih
nile so tovarne, obstali so kamioni in 
parniki na morju. Delovni ljudje vsega 
sveta so v globoki žalosti spremili do gro
ba, svojega največjega učitelja in zaveznika.

Toda človeško srce je močnejše ko 
smrt. Sovjetski ljudje so premagali Le
ninovo smrt, delovni ljudje vsega sveta 
so premagali Leninovo smrt! Da, živelo 
in umrlo je m tem svetu že mnogo vo
diteljev. Vihrali so desetletja pred deset- 
tisoči. Pa so padli, ali so umrli in na
slednji rod jih nič več ni nosil v srcu. 
Sovjetski človek in z njim vred proletar
ski tovariši vsega sveta pa brez Lenina 
ne morejo živeti. Zakaj ne? Ko je so
vjetski delavec v tistih razrvanih sovjet
skih dneh odhajal v svojo tovarno in je 
otožno gledal proti Kremlju, kjer nič več 
ne utriplje srce njegovega najboljšega 
tovariša, se je zastrmel v rdečo zastavo, 
ki je vihrala še vedno krvavo rdeča in 
plameneča smrti, mrazu in snegu na
vkljub, jo je čvrsto, solze zadržujoč, po
zdravil in tisti hip je občutil: Glej, Le
ninova zastava! Zastava Leninove Partije! 
Zastava Velikega oktobra! Prapor revo
lucije! Pesem oblasti delovnega ljudstva! 
Naša bodočnost! Šel je k sekretarju to
varniškega partijskega komiteja in'ga je 
prosil, da ga sprejmejo v Partijo.

»Zakaj da prosim za. sprejem v Par
tijo, tovariš sekretar? Ker hočem bili pri 
Leninu! Lenin je v Partiji. Partija ne 
more umreti — zato tudi Lenin ni umrl!«

Samo tako je mogoče razumeli, da so
vjetski človek ni obupal, čeprav so ga 
prav takrat trle neštete, neznanske nad
loge, le tako je mogoče razumeti, da se 
je po Leninovi smrti ta sovjetski človek,

ki je bil ob tistem času strgan, lačen in 
še ves v ranah revolucije in kontrarevo
lucije, še odločneje vrgel v vse težave, 
jih premagal in pričel na opustošeni 
zemlji gradili prvo socialistično petletko. 
Sovjetski človek je na uspehih spoznaval, 
da je marksizem, ki mu je Lenin dal pe- 
roti in orožje, politična znanost delovne
ga ljudstva, ki daje delovnemu ljudstvu 
obliko in strategijo boja za oblast, po 
zmagi pa prav tako obliko in strategijo 
graditve socialističnega gospodarstva, so
cialistične znanosti in umetnosti. Lenin 
je dograjeval znanost marksizma vestno, 
natančno in na moč trdno. Sam je o 
marksizmu dejal: »Marxov nauk je vse
mogočen zato, ker je resničen. Njegov 
nauk je zaokrožen in urejen, človeku po
daja. popoln svetovni nazor, ki je ne
pomirljiv z vsakim praznoverjem, z vsa
kršno reakcijo, z vsako obrambo buržo
aznega zatiranja.«

Lenin je obogatil marksizem in ga 
razvil dalje v novih pogojih kapitalizma 
in razrednega boja proletariata s svojim 
neizmernim znanjem, s svojimi bogatimi 
izkušnjami, zgradil mu je izvršni slab 
— Boljševiško partijo. Marksizem-leni- 
nizem je tako poslal in postaja bolj in 
bolj vsebina vsega našega življenja. Ali 
se je Lenin zmolit, ko je dejal leta 1921. 
ob proslavi štiriletnice Oktobrske revolu
cije: *Prva boljševiška revolucija je
imperialistični vojni, imperialističnemu 
miru iztrgala prvih Sto milijonov ljudi m 
zemlji. Naslednje revolucije bodo iz lakih 
vojn in takega miru rešile vse človeštvo/«

Ne, ni ss zmotil! Osem in dvajset let 
po prvi zmagoviti proletarski revoluciji 
so se iztrgali iz suženjstva narodi Jugo
slavije, Bolgarije, Češkoslovaške, Romun
ske, Poljske, Albanije, Severne Koreje, 
ogromne množice Kitajcev...

Lenin ni umrl! To smo mi vsi čutili, 
saj je bil z nami v naših gozdovih in 
je z nami zdaj, ko si gradimo lepšo bo
dočnost. Čeprav trdijo, da smo ga zata
jiti, mi pa vemo in občutimo, da je med 
nami, ker se vsak dan z njim razgovar- 
jamo. Nihče nam Lenina ne more iz
trgati, kajti Lenin tega ne pusti. Če bi 
bil mrtev, bi to lahko storili. Lenin pa 
živi in je naš zvest prijatelj, prav tolik 
kakor njihov. Lenin živi med, grškimi 
partizani! Lenin živi v Indoneziji... Le
nin živi tudi v Fordovih tovarnah in v 
južnoafriških rudnikih. Vedno več slo- 
tističev delovnih ljudi vsega sveta nosi 
v. srcu tega nesmrtnega mojstra revolu
cije, ki je prvih stotisočev proletarcev 
pripeljal do zmage.

Slava nesmrtnemu geniju revolucije 
proletarskih množic vsega sveta!

Tone Seliškar.
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Drugi kongres KP Srbile
V dvorani Kolarčeve univerze je 

začel z delom II. kongres KP Srbije, 
s katerim bo zaključena vrsta kongre
sov komunističnih partij ljudskih re
publik, ki so bili sklicani po V. kon
gresu KPJ julija preteklega leta in ki 
so ne le v celoti sprejeli linijo KPJ, 
temveč jo tudi izdelali in prilagodili 
pogojem v posameznik republikah.

Kongresu prisostvujejo voditelj Ko
munistične partije Jugoslavije tovariš 
Tito, predstavnik CK KPJ tov. Edvard 
Kardelj in člani Politbiroja CK KPJ 
tovariši: Aleksander Rankovič, Milo
van D ji las, Boris Kidrič in Franc Le
skošek. Prav tako se kongresa ude
ležujejo predstavniki KP vseh ljudskih 
republik Jugoslavije, Jugoslovanske 
armade, množičnih organizacij ter 
predstavniki kulturnih in znanstvenih 
ustanov.

Kongres je začel sekretar Politbi
roja CK KP Srbije tov- Pet ar Stam
bolič, ki je pozdravil goste in delegate 
ter predlagal delovno predsedstvo in 
dnevni red kongresa.

Tov. Edvard Kardelj je pata pozdra
vil delegate ter v svojem govoru med 
drugim dejal: ,

Sedaj stopamo v tretje, lahko bi 
rekel — odločilno leto naše petletke. 
Zakaj odločilno leto naše petletke?

Predvsem zato, ker je uresničitev 
letošnjega plana hkrati v glavnem 
tudi zagotovitev našega petletnega 
plana. V tem letu bomo izvršili naj
važnejše delo glecle ustvaritve težke 
industrije kot baze naše socialistične 
zgraditve in premagali bomo največje 
težave na poti naše industrializacije.

Drugič, v tem letu bomo zastavili 
velike sile za nadaljnjo okrepitev so
cialističnih položajev na kmetih, pred
vsem s pomočjo nadaljnjega razvoja 
in utrjevanja kmečkega zadružništva,

kakor tudi nadaljnje krepitve in izpo
polnitve mreže državnih kmetijskih 
posestev, ekonomij itd. Vsa ta akcija 
mora biti hkrati povezana z odločilno 
borbo za premaganje težav v prehrani, 
ki so bile lani še zelo resne.

Končno pa moramo v tem letu pre
magati določene težave, ki so nastale v 
zvezi s kampanjo proti naši državi na 
podlagi resolucije Informbiroja.

Naša zmaga v borbi za plan leta 
1949. bo dokončno snela s te kampanje 
vse, kar je lažno, vse, kar prikriva 
njeno pravo bistvo, jasno pa se bo po
kazalo vse tisto, kar je v vsej tej 
kampanji bistveno.

Po njegovem govoru je podal poli
tično poročilo Centr. komiteja KP Sr
bije sekretar Politbiroja CK KP Sr
bije tov, Petar Stambulič. V uvodu je 
v kratkem prikazal manevre buržoazi- 
je, katera je skušala po osvoboditvi 
rušiti ljudsko oblast, tako s pomočjo 
Milana Grola, ki je skušal razbijati in 
zavirati revolucionarni razvoj, kot s 
pomočjo Dragoljmba Jovanoviča, ki je 
bil enako kot G rol eksponent veliko
srbske bnržoazije in si je na vso moč 
prizadeval, da bi se vrnilo »staro«- 
Srbski narod pa je z ostalimi narodi 
Jugoslavije stal na strani svoje ljudske 
vlade in na teh pozicijah stoji tudi da
nes, ko so začeli z neupravičeno borbo 
proti naši Partiji in našim narodom, in 
jim očitali, da preha jamo v imperiali
stični tabor. Prozornost teh laži im kle
vet proti Partiji je povzročila, da so se 
delovne množice Srbije še bolj strnile 
okrog svoje Partije-

V nadaljevanju svojega poročila je 
govoril o zgraditvi ljudske oblasti, o 
borbi Partije za nadaljnjo krepitev 
bratstva in enotnosti narodov in o iz
vajanju linije naše Partije na vasi.

KONGRES OF ZA SLOVENSKO 
KOROŠICO PREDSTAVLJA 

VAŽEN DOGODEK V ŽIVLJE
NJU SLOVENSKE KOROŠKE

V zadnjem času so v Avstriji ponov
no začeli oživljati v krogih avstrijske in 
nemške reakcije načrte o združitvi Av
strije z biconijo. Zavezniški svet, ki je 
bil poprej večkrat prisiljen prepovedati 
ta ali oni list zaradi preo-dkritega širje
nja nacističnega naziranja, nudi sedaj v 
želji, da doseže to priključitev Avstrije 
k biconiji, široke koncesije provokator- 
skemu širjenju nacistične propagande ter 
podpira vojnohujskaštvo z vsemi sredstvi.

Na pobudo avstrijske vlade bodo le
tos v februarju v Londonu razgovori na
mestnikov ministrov štirih velesil zaradi 
sklenitve mirovne pogodbe z Avstrijo. 
Namen te konference je predvsem prouči
ti položaj v Avstriji, ki je nastal po zad
njem razbitju razgovorov o tem vprašanju,

V prav ta čas pa sovpada tudi kongres 
Osvobodilne fronte za Slovensko Koro
ško, ki se bo vršil v Celovcu konec tega 
meseca in ki bo zaradi tega še toliko po
membnejši, ker predstavlja važen dogo
dek v življenju Slovenske Koroške. Prav 
na tem kongresu Osvobodilne fronte za 
Slovensko Koroško, bo prišla do izraza 
vsa njena revolucionarnost proti imperi
alističnemu taboru, zaradi katere se ji 
pridružuje vse napredno ljudstvo zlasti 
od tistega trenutka, ko je Komunistična 
partija Avstrije storila v svoji revolucio
narnosti korak nazaj. Zaradi tega prevze
ma Osvobodilna fronta za Slovensko Ko
roško vodilno vlogo, ko reagira na vse 
pojave in brani ter razkrinkuje vse na
mene imperialistov, kateri skušajo z na
siljem, z germanizacijo in odvzemom 
ljudskega premoženja ter zaviranjem za
družništva in uvajanjem raznih zapornih 
con kratiti najosnovnejše človečanske 
pravice.

NARODNOOSVOBODILNA VOJSKA KITAJSKE SE PRIPRAVLJA
NA NOV ODLOČILEN ODAR

čangkajšek prosi velesile za posredovanje
Z zmagovitim pohodom narodnoosvo

bodilne vojske Kitajske in z osvoboditvijo 
Severne Kitajske izpod nasilja Kuomin- 
tangove vojske in Čangltajškovih pomaga
čev, se je sedaj premaknilo težišče bojev 
na reko Jangcekjang. Čeprav je Čang- 
kajšek izgubil važna trgovska in industrij
ska središča v severni Kitajski, kot so 
Tjencin, Hsučov in drugi, si je še vedno 
obetal, da se bo lahko uprl še v južnem 
delu Kitajske, kamor se je umaknila ve
čina vojnih zločincev in izkoriščevalcev 
delovnega ljudstva, da bi ušli kazni, ki 
jih čaka za njihove zločine. Zato je Čang- 
kajšek tudi prenesel vso obrambo na re
ko Jangcekjang v pobožni želji, da bo 
vsaj ta reka resna ovira narodno osvobo
dilni vojski Kitajske, Vendar so ostale to 
le želje obupanca. Ostal je sam, ko so ga 
zapustili celo njegovi ameriški »svetoval
ci«, ki danes, ko se potaplja njegova lad
ja, nočejo ničesar slišati o Čangkajškovih 
težavah, ampak hitijo na vso moč in v 
vsej naglici reševati le svoje, da bi čim 
Hani izgubili. Vsi ti so se že zdavnaj 
umaknili in zbežali v južne predele Kitaj
ske ali na otoke in odpeljali svoje zlato,

nakit in mastne dobičke, s katerimi so 
si polnili svoje žepe, Čangkajšek pa je 
v svojem obupu zbral na reki Jangcekjang 
poslednje svoje sile, da bi zaustavil zma
goslaven pohod narodnoosvobodilne voj
ske Kitajske in zaščitil domačo in tujo 
reakcijo.

Vendar čet na reki Jangcenkjang ni 
zbral le Čangkajšek, ampak jih je skon
centrirala tudi narodnoosvobodilna vojska 
Kitajske, prav posebno še v poslednjem 
času, ko se prav sedaj tudi pripravlja 
za odločilen napad preko te reke. Ker je 
Čangkajšek sprevidel, da se je v svojem 
računu zmotil in da tudi na reki Jang
cekjang ne bo mogel nuditi uspešnega 
odpora vedno močnejšemu napredovanju 
narodno osvobodilne vojske, zato se je 
ob tem spoznanju zatekel po pomoč k 
vladam ZDA, Anglije in Francije, pa tu
di k vladi Sovjetske zveze in jih prosil, 
da skušajo one posredovati pri Komuni
stični partiji Kitajske, da bi prišlo do 
pogajanj in do sklenitve premirja.

Vse te vlade so odklonile, da bi pre
vzele vlogo posredovalca. Zlesti odloč
no pa je to zavrnila vlada Sovjetske

Džemi je Kiri>ke. — Področje severno od debelo začrtane črte predstavlja ozemlje, 
d ga je doslej osvobodila narodnoosvobodilna vojska Kitajske. Temno področje 

predstavlja ozemlje, ki ga zaenkrat drži še v rokah Čangkajšek.

zveze, ki je obvestila kitajsko vlado, da 
sovjetska vlada ni pripravljena vmeša
vati se v notranje zadeve drugih držav 
in da zato ne more prevzeti vloge po
sredovalca, ker je mnenja, da je obnovi
tev enotne Kitajske kot demokratične in 
miroljubne države stvar samega kitaj
skega ljudstva in je to enotnost mogoče 
doseči z neposrednimi razgovori obeh 
prizadetih strank brez vmešavanja kogar 
koli.

Do te odločitve, da bi prišlo do raz
govorov in pogajanj, je prisilil Čangkaj- 
ška poslabšani položaj, v katerem se na
hajajo predeli, ki so še pod oblastjo 
Kuomintanga, ker se tako v vojski, ka
kor tudi v civilni upravi pojavljajo ne
redi in popolna dezorganizacija, ki ga 
z vso naglico tira v gospodarski in voja
ški polom. Povsod vlada pravcata zme
da. Odredbe, ki jih izdaja nankinška 
vlada, pa se ne izvršujejo, ker ni več 
nikogar, ki bi se še hotel tem odredbam 
pokoravati

Popolnoma razumljivo je, da si Čang
kajšek v takšnem položaju ne more obe
tati, da bi lahko zaustavil narodnoosvo
bodilno vojsko Kitajske, niti ne na reki 
Jangcekjang, ampak ve in pričakuje, da 
bo ta sunek odločilen udarec, ko bo 
Čangkajšek izgubil še poslednja industrij
ska središča, ki jih še danes drži v svo
jih rokah, kar bo pomenilo tudi konec 
njegovemu nasilju in rešitev za vse ki
tajsko ljudstvo.

SVETOVNA SINDIKALNA FEDERACI
JA MORA NADALJEVATI SVOJE 

DELO, KER TAKO ZAHTEVAJO INTE
RESI DELAVSKEGA RAZREDA VSEGA 

SVETA
Sklep, katerega so — 27. oktobra 

1948 — zavzeli na kongresu General
nega sveta angleških Tirade Unionov, 
da bi naj Svetovna sindikalna federa
cija prenehala s svojim delom, so pred
stavniki angloaroeriških sindikatov iz
nesli te dni na letošnjem zasedanju Iz
vršnega odbora Svetovne sindikalne fe
deracije v Pariza, Predstavnik angle
ških sindikatov je namreč že takoj v 
začetku zasedanja predlagal, da bi Sve
tovna sindikalna federacija naj »v letu 
1949. prenehala začasno s svojim de
lom« in povsem v smislu sklepa angle
ških Trade Unionov zagrozil, da bo 
Kongres angleških Trade Unionov iz
stopil iz Svetovne sindikalne federa
cije, če ta ne bi osvojila njegovega 
predloga.

Temu predlogu -se je odločno uprl 
šef delegacije sovjetskih sindikatov 
Kuznjecov, ki je poudaril, da hi vsako 
prenehanje delovanja Svetovne sindi
kalne federacije pomenilo ogromno 
škodo za mednarodno sindikalno giba
nje in življenjske interese delovnih 
ljudi, ker bi to lahko koristilo le ti
stim, ki bi radi razbili in oslabili 
vrste delavskega razreda.

Na vprašanje, ali naj Svetovna sindi
kalna federacija nadaljuje svoje delo 
v primeru, če bi kdor koli od sindikal
nih centrov izstopil iz federacije, je 
Kuznecov odgovoril: »Sovjetski sindi
kati pričakujejo, da bo Svetovna sindi
kalna federacija nadaljevala svoje delo 
na podlagi načel, ki so objavljena v 
njenem statutu, ker tako zahtevajo in
teresi delavskega razreda vsega sveta. 
Delavcem je potrebna Svetovna sindi
kalna federacija- To je najvažnejša or
ganizacija delov, razreda v njegovi 
borbi za zboljšanje življenjskih pogo
jev delavcev in vseh delovnih ljudi, za 
njihove gospodarske in socialne pravi
ce In svobodo, v borbi proti reakciji, 
proti propagandi in pripravljanju nove 
vojne, za trden in trajen mir med na
rodi.«

O nekateri izkušnjah 
iz sindikalnih podružnic sodišč pri socia

lističnem nagrajevanju uslužbencev
Sindikalne organizacije državnih 

uslužbencev imajo po 9. členu zakona 
o državnih uslužbencih dolžnost, da 
skrbe za zboljšanje delovnih in živ
ljenjskih pogojev članov. Ena temelj
nih značilnosti našega zakona v držav
nih uslužbencih ter novih uredb o pre
jemkih, strokah in zvanjih ter o oseb
nih dodatkih državnih uslužbencev je 
v tem, da je uveden n-ov, napredni, so
cialistični usliužbenski sistem, ki teme
lji na načelu:

»Kdor skupnost več daje, naj od nje 
več prejema.« S tem so odpravljene 
stare uslužbenske pragmatike z avto
matičnim napredovanjem, obenem pa 
je omogočeno vsakemu sposobnemu, 
vestnemu in predanemu uslužbencu 
napredovanje v službi in prejemanje 
tiste plače, osebnih dodatkov ali na
grade, ki jih po svojem delu in spo
sobnosti zasluži.

Da bi se doseglo priivilno socialistič
no nagrajevanje sodnih uslužbencev, 
je Republiški odbor za Slovenijo pri
tegnil sindikate naših sodišč, da kon
kretno sodelujejo pri napredovanjih, 
pri podeljevanju dodatkov in nagrad 
za leto 1948 oziroma leto 1949. Podruž
nice so v okviru komisij za zboljšanje 
dela, plače to sistematizacijo, stavile 
svoje konkretne predloge, ki so jih 
obravnvaili pristojni sindikalni in pra
vosodni forumi Dočim so nekatere 
sindikalne podružnice stvar pravilno 
razumele in postavile koristne ter upo
števanja vredne predloge, so pri dru
gih prišle do izraza nekatere napake, 
ki kažejo na nepravilno delo in napač
no pojmovanje socialističnega nagra
jevanja. Zato je umestno, da na neka
tere najbolj značilne napake opozori
mo, da bi jih lahko prizadete podruž
nice odpravile-

Nekatere podržnice sodišč še pri 
tem delu, ne sodelujejo (Gorica Tol
min, Črnomelj, Slov. Bistrica). To kaže 
da te podružnice stvari ne posvečajo 
pozornosti oziroma da komisije za iz
boljšanje dela, plače in sistematiza
cijo pri teh podružnicah ne delajo-

Daši je treba posvetiti vprašanju so- 
c ia! Mičnega nagrajevanja, to je vpra
šanju napredovanj im osebnih dodat
kov vso pozornost, da-si je treba posto
pati pri tem strogo objektivno in s 
čutom odgovornosti ter se izogibati 
vsakega oportunizma, so bile vendarle 
tudi v tem oziru nepravilnosti Tako je 
vrsta podružnic predlagala napredo
vanje za take tovariše, ki so bili pre
vedeni ”iele pred kratkim v mesecu 
septembru 1948, Ne glede na to, da je 
neverjetno, da bi uslužbenci v tako 
kratkem času sploh mogli prerasti po
goje svojih poklicev al!i zvari j, podruž
nice v številnih primerih svojih predlo
gov niso niti primerno utemeljile. Zla
sti tudi niso pri tem upoštevale števila 
sistemiziranih mest pri svoji ustanovi. 
To nedvomno dokazuje, da se sindi
kalne organizacije niso dovolj izčrpno 
ukvarjale z vprašanji pravilnega so
cialističnega nagrajevanja. Razumljivo 
je, da s takimi neresnimi predlogi ne 
morejo uspeti- Posledica takega zgre
šenega napredovanja bi bila, da bi v 
kratkem vsi uslužbenci dosegli naj- 
ViSje poklice in zvanja, s čimer bi se

naš uslužbenski sistem povsem iz
maličil.

Nekatere druge podružnice so za
vzele stališče, da bilo treba podeliti 
stalne osebne dodatke oziroma nagrade 
vsem uslužbencem brez izjeme češ da 
to vsi z ozirom na svoje delo zaslu
žijo. Podružnica sodišča Dolnja Len
dava stavi tak predlog glede vseh 
svojih članov. Podružnica sodišča Pre
valje je izrazila mnen je, da bi se en
kratne nagrade sploh ne podeljevale 
posameznim uslužbencem, češ da se vsi 
zavedajo svoje dolžnosti in delo v re
du opravl jajo ter da bi želeli, da bi se 
vsem enakomerno zvišale plače. Po
družnice okrožnega sodišča v Ljub
ljani ter okrožnega in okrajnega so
dišča Novo mesto pa so predlagale po
delitev stalnih osebnih dodatkov vsem 
sodnikom in tajnikom z ozirom na nji
hovo že dalje časa trajajočo zaposlitev 
veliko strokovno znanje in izkušenost 
ter prizadevno delo. Gre torej tukaj 
za različne vrste uravnilovke, kar do
kazuje, da podružnice same ne pojmu
jejo pravilno in da jim ni uspelo član
stvu pojasniti bistvo našega uslužben- 
skega plačilnega sistema, M je v tem, 
da se vsakdo nagradi po svojem delu 
in da se delo vsakega posameznega 
uslužbenca konkretno ocenjuje. Tako 
napačno nagrajevanje bi ne moglo 
imeti pozitivnega učinka, ker se z njim 
ne bi vzbujala volja do dela in učenja, 
ker bi ne pomenilo zdrave vzpodbude 
in bi pri najprizadevnejših in najbolj
ših uslužbencih ubijalo njihov delovni 
polet Na drugi strani pa taki predlogi 
potrjujejo dejstvo, da si podružnice in 
njihovi člani ne upajo temeljito oce
niti vrednosti in uspešnosti dela ter 
pokazati na pomanjkljivosti dela vsa
kega posameznega uslužbenca, kar je 
v očitno škodo najboljših delavcev. Na
loga' sindikalnih podružnic sodišč je v 
tem, da premagajo take In podobne 
slabosti in da svojemu članstvu naka
žejo tudi v tem pogledu pravdno pot.

Tz površnega dela komisij izvirajo 
številni predlogi, ki so se pokazal kot 
neumestni zaradi tega, ker komisije ni
so upoštevale vseh objektvnili pogo
jev glede napredovanj, osebnih dodat
kov in nagrad. Nekritično obravnava
nje kaže množica zgolj šablonsko ute
meljenih predlogov- Še bolj pa okoli
ščina, da so ostali prezrti nekateri 
uslužbenci, ki osebne dodatke oziroma 
nagrade zaslužijo kot n. pr. nekateri 
sodniki — laiki ter zlasti snažilke, ki 
zaradi obnavljanja zgradb morajo več 
in napor n e je delati.

V splošnem je videti iz dosedanje
ga dela podružnic sodišč v Sloveniji po t 
teh vprašanjih, da se. *’•
zboljšanje dela, plače in sistematiza- 
cijiq v svoje naloge niso dovolj poglo
bile. To bo treba popraviti, ker se ne 
sme prezreti, da mora postati aktivno 
sodelovan je pri socialističnem nagra je- 
jevanju njihov trajni način dela. Do
sedanje izkušnje narekujejo, da komi
sije dobro prmiče naš osnovni zakon 
o državnih uslužbencih in vse v poštev 
prihajajoče uredbe o strokah, zvanjih 
ter posebnih osebnih dodatkih in da 
vse te predpise svojemu članstvu nra- 
vtlno posredujejo. D. M.

OBČNI ZBOR SINDIKALNE PODRUŽNICE V TOVARNI ZAVES 
LJUBLJANA V NOBENEM POGLEDU NI BIL PRIPRAVLJEN
Delovni kolektiv Tovarne zaves v 

Ljubljani je v letu 1948. svoje planske 
naloge uspešno izvrševal predvsem po 
zaslugi partijske in sindikalne organiza
cije. Tekmovanje se je pri njih uveljavilo 
kot nova socialistična oblika dela in so 
v neprekinjeni borbi za plan uspešno za
ključili sedem tekmovanj. Čeprav spada 
Tovarna zaves med manjše podružnice 
tekstilne industrije v Sloveniji, je v 
skupnem tekmovanju v proizvodnji, v 
kulturno-vzgojnem in Ideološkem delu, 
zavzela vsakokrat dokaj častno mesto. 
Prav zato so izpolnili letne proizvodne 
naloge dva dni pred rokom, t. j. 27. no
vembra; končno zmago pa so slavili v 
decembru, ko so izpolnili letni plan tudi 
po vrednosti, asortimentu in količini.

Letni občni zbor sindikalne podruž
nice, ki je bil 16. januarja t. 1., na) bi 
ocenil in pregledal dosedanje delo uprav
nega odbora. Poročila tajnika, referenta 
za tariina vprašanja in tekmovanje ter 
referenta za kulturno-prosvetno delo so 
bila dobro pripravljena. Analizirala so 
delo teh komisij, tako da je lahko vsak 
posamezni delavec spoznal, da so komi
sije med letom svojo nalogo zadovoljivo 
reševale. Ne da se pa to trditi o ostalih 
referentih in komisijah, katerih delo je 
ocenil tajnik podružnice v kratkem po
ročilu, ki je bilo zelo pomanjkljivo in 
je kazalo, da so komisije le malo delale.

Pričakovati je Mio, da bo diskusija 
zelo živahna, saj je večina članov de
lovnega kolektiva vse leto pomagala 
upravnemu odboru reševati najtežje na
loge, kar so dokazali z uspešno izpol
nitvijo planskih nalog. Njihova dolžnost 
pa bi bila, dn bi pokazali na napake in 
pomanjkljivosti lanskoletnega dela uprav
nega odbora in prav teko kolektiva sa
mega. Le tako bi se lahko napak v tem 
letu uspešneje izogibali, Osebna trenja 
med nekaterimi posamezniki, ki so že 
doslej od časa do časa kvarno vplivala 
na delo v kolektivu, so na občnem zbora 
prišla še bolj do izraza. Nedvomno pa 
segajo korenme teh osebnih nasprotij še 
globlje. Sejati razdor, razbijati enotnost 
naše sindikalne organizacije, z lažnimi 
gesli ustvarjati nerazpoloženje delavcev 
v tovarni in na množičnih sestankih, so 
gesla sovražnih elementov, ki namerno 
zavirajo naš razvoj na poti v socializem.

Tov, Vrečar, kateremu je bilo poli

tično poročilo predsednika podružnice 
trn v peti, je neosnovano z raznimi ob
tožbami napadel predsednika in tako za
vedel celotni kolektiv, da se je disku
sija končala v razburljivem prepiru, brez 
vsakršnih razgovorov o problemih v pod
jetju. Tudi druga parola, da tajnik po
družnice ne more opravljati več svoje 
funkcije »zastonj«, je prišla s strani lju
di, ki niso bili nikoli pripravljeni požrtvo
valno delati v korist kolektiva in skup
nosti. Namen, da bi na ta način prestra
šili člane podružnice, da bi odklanjali 
funkcije v sindikalni organizaciji, iz stra
hu pred hudim »garanjem«, pa jim ni 
uspel. Takšne parole so se hoteli po- 
služiti zato, da bi razbili delo občneg* 
zbora. Toda vsi predlagani kandidati, ra' 
zen enega člana upravnega odbora it 
člana finančnega nadzorstva, so funkcij* 
kljub pripravljenim načrtom nekaterih 
elementov sprejeli in se obvezali, da 
bodo izpolnjevali naloge, ki ijh čakajo 
v tretjem letu petletke. Če bi delovno 
predsedstvo bilo na občni ibor dobro 
pripravljeno in če bi poznalo položaj * 
tovarni, bi lahko take sovražile parol' 
revolucionarno razkrinkalo, ne pa da ^ 
neuspelo diskusijo zaključili.

Volitve same pa so potekle pravilu6.' 
Vendar so bili prostori, kjer je bil oberi 
zbor, veliko premajhni in so člani od
hajali takoj po končanih volitvah dotnfto 
tako da ni bilo mogoče izvoliti niii de
legatov za krajevno zvezo tekstilne in
dustrije, niti niso sprejeli obveznosti * 
sklepov za nadaljnje delo podružnične«^ 
odbora. Te pomanjkljivosti izhajajo n®" 
dvomno iz slabih političnih priprav 1 • 
tudi tehnično slabo pripravljenega občne
ga zbora. Primer, da so imeli saino en 
votivno skrinjico, čeprav bi jih mor®, 
biti najmanj pet do šest, da bi oddajani ^ 
listkov ne trajalo vso uro, kaže neod,,® 
vornost odbora, ki ni skrbel za izvedo 
tehničnih priprav, Prav tako tucu 
znam votivnih upravičencev ni bil te- 
primerno izdelan.Primer neuspešno izvedenega občne« 
zbora v Tovarni zaves nam dokazuje, 
kakšne važnosti je pravilna iz.tara 
delovnega predsedstva, kako v " 
dobre politične in tehnične prmrs- e obe 
nih zborov, ki so jih dolžne zveš h srn 
dihalne podružnice ob podpori parlijsk« 
organizacije.
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ALI POZNATE TRBOVLJE?
Pomemben uspeh kolektiva Jeseniške že!e?iarne 

v prvih dneh tretjega planskega leta
Pred nekaj dnevi je bil v energij

skem oddelku Železarne uspešno dovršen 
remont kisik-naprave, ki se je po Met
nem neprestanem obratovanju poškodo
vala.

V obratu je nastalo težko vprašanje, 
ker zaradi zmanjšanja količine kisika niso 
mogli obratovati tudi nekatere druge na
prave.

Sestavila se je komisija strokovnjakov 
ter se posvetovala, kako bi rešili to pe
reče vprašanje. Nekaj inženirjev je zma
jalo z glavami ter so brez upanja v last
ne sile pripominjali, da tega ni mogoče 
popraviti v naši tovarni.

Taka popravila se v predaprilski Ju
goslaviji niso izvrševala pri nas, pač pa 
v Nemčiji, in so takratna vodstva Žele
zarne na malenkostna popravila klicali le 
nemške, tako imenovane monterje.

Velika volja in predanost je tov. Mra
ka Lojzeta in Breliha Štefana pripeljala

naprave, ker jih kapitalist »Messer« ne 
da iz rok ter jih skriva kot patent.

Pri nas v novi Jugoslaviji, kjer uspeš
no, z največjim poletom gradimo sociali
zem, so taka dela dana na vpogled in 
v priučitev vsakomur, kar sta tudi tova
riša Mrak in Brelih razkazovala ostalim 
delavcem, ki so sodelovali pri popravilu.

Med delom so se pokazale še večje 
notranje okvare v napravi.

Delo je potekalo zelo uspešno, stalna 
posvetovanja na licu mesta, predlogi in 
nasveti, ter požrtvovalnost tovarišev je 
rodila še večje uspehe.

Remont je bil za 17 dni predčasno iz
vršen. S tem je bilo omogočeno nadalj
nje nemoteno obratovanje po obratih. Vsi 
stroški dnin in materiala so bili kriti v 
treh dneh obratovanja naprave za kisik. 
Če pa računamo stroške, ki bi nastali, 
če bi čakali na inozemske strokovnjake, 
so tovariši prihranili z last
nim delom 87,305.439 din.

Priznanje pripada tudi tovarišem Mo
li orču Ivanu, Bevcu Ivanu, Endliherju 
Jožetu, Robiču Matevžu, Noč Janezu, 
Miceli Filipu in dvema tovarišema iz me
hanične delavnice, ki so sodelovali pri 
tako preciznem delu.

Ko smo razpravljali s tov. Mrakom 
Lojzetom o teh uspehih in nagradi, se je 
izjavil:

»Nama^ s tov. Brelihom bo največja 
nagrada, če nama določijo mesto, ki bo 
popolnoma ustrezalo za izdelavo nove, 
še boljše naprave kot je ta, katero sva 
popravljala, saj sva dobila prakso, in 
bova uspela.« P. F.

Trbovlje vsi poznamo, nekateri po 
pripovedovanju, drugi čitamo o njih, 
vozimo se mimo njih ali smo si jih 
celo ogledali. Še preden so' izšle Se
liškar jeve »Trbovlje«, sem poznal 
»knape«. Po vsem Posavju so neve
sele pravljice slikale otrokom črne, 
vedno zamazane, močne, raztrgane in 
na pol divje ljudi. Pozneje so se te 
slike le počasi izpremiinjale. V revo
lucionarnih časih prvih dveh let bivše 
Jugoslavije, sem odkril prvega res
ničnega »knapa«. Lepo je bil oblečen, 
v gumbnici je imel rdeč nagelj,ček, 
ko je govoril na prvem javnem se
stanku zame prve revolucionarne be
sede- Od takrat sem gledal v k napili 
drugačne ljudi- Slišal sem o njihovih 
sestankih in izletih, doživel razburje
nja ob volitvah v laškem okraju, zve
del o štrajkih in se mnogo prepiral o 
dogodkih Orjune. Tako sem počasi 
spoznaval, da žive v Trbovljah dvoj
ni ljudje: izkoriščanci in izkorišče
valci.

Ali poznate Trbovlje? Marsikdo 
pravi, da v tej ozki, sajasti kotlini ne 
bi hotel živeti. In vendar se vsak rad 
vrača v Trbovlje, kdor koli je tam 
nekaj časa živel in spoznal ljudi. V 
zadnjih letih so se ljudje zelo spre
menili. Tudi dolina se je v zadnjem 
času zelo spremenila. Novi ljudje se
daj grade nove Trbovlje.

V zadnjih mesecih lanskega leta 
se je še povečala potreba po premo
gu- Čim več premoga industriji, čim 
več premoga ljudem, so čutili rudarji. 
Norme, brigade, plače, vse to se je 
križalo v razgovorih po cestah in 
obratih. Sindikat je imel polne roke 
dela.

Sklep predsedstva Centralnega o 
o pobiranju sindikalne članarine

Remont kisik naprave v Jeseniški 
železarni

do tega, da sta napravila sklep, da ves 
remont in popravila izvršita pod svojim 
nadzorstvom in s pomočjo ostalih tovari
šev. To veliko voljo je uvidel pri teh 
dveh tovariših tov. inž. Knez Leo ter jima 
pomagal s svojimi nasveti.

Tov. Mrak in tov. Brelih sta z delom 
takoj pričela, organizacijo dela je takoj 
prevzel v roke tov. Mrak, nadzor nad 
vsemi deli pri demontiranju in montiranju 
pa sta vodila skupno Mrak in Brelih,

Komisija je ugotovila, da bi delo 
opravljali nemški strokovnjaki zelo dolgo 
časa, ter bi trajalo do početka obratova
nja okrog 6 mesecev. Moramo pripomniti, 
da je podjetje takoj ob defektu opozorilo 
tvrdko, ki izdeluje take naprave, in da 
še do danes ni odgovorila, kljub temu da 
je naprava že v obratovanju in deluje 
stoodstotno.

Vodstvo naprave za kisik z ostalimi 
strokovnjaki je postavilo rok popravila 
na 6 tednov in to po uvidevnosti stro
kovne sposobnosti in velike volje tovari
šev Mraka in Breliha. Sicer pa ni bilo 
popolne gotovosti, če bo naprava sploh 
sposobna za obratovanje, ker pri nas 
danes nimamo nikakšnih načrtov za te

Predsedstvo Centralnega odbora Zveze sindikatov Jugoslavije je ocenilo 
stanje in delo sindikalnih organizacij glede pobiranja sindikalne članarine. Na 
podlagi organizacijskih poročil, kakor tudi pregledov, ki jih je izvršila komisija 
Centralnega odbora v številnih podružnicah, ugotavlja predsedstvo sledeče:

1. Številni upravni odbori podružnic ne posvečajo dovolj pozornosti pobira
nju članarine, ne izvršujejo niti predpisov statuta niti sklepov Centralnega odbora 
o plačevanju članarine. Še vedno ne razumejo, da je od pravilnega plačevanja 
članarine in od zagotovitve materialnih sredstev za delo v veliki meri odvisna 
uspešna zgraditev in utrditev sindikalnih organizacij.

2. Zaradi takšnega malomarnega odnosa do pobiranja članarine velik del 
našega članstva ni seznanjen s pomenom rednega plačevanja članarine, niti ne 
pozna sklepov o višini članarine. Zato tudi precej članov plačuje nižjo članarino, 
kakor pa bi jo morali plačati po svojem zaslužku.

Prav tako premalo skrb e za redno pobiranje članarine, niti niso za to tako 
važno sindikalno delo dovolj angažirani poverjeniki sindikalnih skupin in drugi 
sindikalni aktivisti.

3. _ V številnih podružnicah kartoteke članstva niso urejene, kontrolne znam
kice niso nalepljene na kartone, članske knjižice pa se čestokrat predolgo, po
nekod pa tudi stalno zadržujejo pri blagajniku podružnice.

4. Sklepi Šestega plenuma - Centralnega odbora o pobiranju članarine v glav
nem niso izvedeni, niti niso višji sindikalni forumi dovolj pomagali upravnim odbo
rom podružnic, da bi organizirali pobiranje članarine in uredili finančno poslo
vanje, niti niso kontrolirali tega dela.

Z ozirom na vse te in podobne pojave, ki kvarno vplivajo na disciplino in 
nadaljnji razvoj in rast sindikalnih organizacij, je predsedstvo Centralnega odbora 
Zveze sindikatov Jugoslavije na svoji seji 12. januarja 1949 sprejelo naslednji

SKLEP:
1. Upravni odbori podružnic so dolžni, da pobirajo članarino po dejanskem 

kosmatem zaslužku članov, na podlagi obstoječih sklepov Centralnega odbora 
o plačevanju članarine.

Pod kosmatim zaslužkom se razume celotni znesek enomesečnega zaslužka, 
od katerega delavec oziroma uslužbenec plača prispevke za socialno zavarovanje.

2. Članarino je treba pobirati redno vsak mesec za minuli oziroma za tekoči 
mesec, kakor se pač obračunava oziroma izplačuje zaslužek.

3. Upravni odbori podružnic morajo v najkrajšem času, najkasneje pa do 
15. februarja letos ugotoviti v svojih podružnicah stanje plačane članarine. Tam, 
kjer bi bile ugotovljene nepravilnosti, morajo biti do tega roka na seji upravnega 
odbora sprejeti konkretni sklepi, kako bi se odpravile nepravilnosti pri pobiranju 
članarine.

V teh primerih je treba po seji pripraviti sestanek sindikalnega aktiva in 
sestanke članstva, jih seznaniti z nepravilnostmi pri pobiranju članarine in jih 
mobilizirati, da bi se te odpravile.

4. Višji sindikalni forumi so dolžni nuditi večjo in neposredno pomoč uprav
nim odborom podružnice glede izvajanja sklepov o pobiranju članarine in sploh 
glede urejanja in pravilnega razvijanja njihovega finančnega poslovanja.

Vsa sindikalna vodstva, sindikalni funkcionarji in članstvo se pozivajo, da 
stalno skrbijo za pravilno plačevanje Članarine in finančno poslovanje sploh.

Množice eo romale na sindikat. Po
dnevi in ponoči so se razgovarjali: 
Tole ni prav, to je dobro, takole na
redimo! In knapi so reševali uredbo 
starejših delavcev, ki so bili razpo
rejeni na nižja dela, predlagali so 
dodatke za težko delo, za vodo, pred
lagali pravilnik za uredbo o plačah 
rudarskih delavcev. Kamor bi človek 
potreboval nekaj minut, so funkcio
narji hodili uro, dve. Rudarji, kopa
či, žene, penzionisti sb jih ustavljali, 
povpraševali in predlagali. Študij, se
stanki, predavanja in prireditve, vse 
se je prepletalo z borbo za premog, 
za plan. Življenje je postalo še bolj 
pestro kot poprej- Zavest je rastla-

Nova delovna sila prihaja v Tr
bovlje od dveh strani, v zadnjem času 
največ z desnega brega Save, z Do
lenjske. Ljudje, ki imajo doma ko
šček posestva, prašička in bajto, pri
hajajo zdaj na pomoč v industrijo. 
Delo je težko, včasih obnemorejo. 
Delo, vzgoja, politične ure, sestanki 
se vrste drug za drugim. Novo je vse 
to, ni se še utrdilo v zavesti novih 
ljudi. Doma je pa še delo za zimo, 
ozka skrb in nezaupanje je še v njih. 
Tn marsikateri rudar ostane dan do
ma po svojih opravkih alfi zamudi delo 
za nekaj ur. Tako je v novembru še 
skoraj 1% neopravičenih izostankov 
in nekaj tisoč zamujenih ur v vsem 
kolektivu. V decembru pa je število 
neopravičenih in zamujenih ur že 
znatno padlo- Rudarji se zavedajo, 
lcako z vsako zamujeno uro pada pro
izvodnja premoga, kar predstavlja ob 
visokem številu zamujenih in neopra
vičenih ur že na tisoč in več ton pre
moga v enem samem mesecu. Ta skup
na zavest je njihova skupna skrb, ki 
znižuje zamude, dviga proizvodnjo in 
počasi zvišuje splošno življenjsko ra
ven in hitreje ustvarja socializem.

Med tem časom pa so rudarji otvar- 
jali svoje menze, ki imajo prostora za 
vse goste, ki žele tam prehrane. Dobili 
so delovne obleke in škornje. Za pra
vilno razdelitev blaga se bore od Beo
grada, ministrstev, direkcij, vse do 
lastnih podjetij in ustanavljajo lastne 
delavnice. Sukanec, ki je potreben za 
kopaške čevlje, so zamenjali kar po 
svojih trgovinah, po žeblje so odšli v 
Kropo.

Konec leta so slovesno praznovati- 
Kako tudi ne! Obiska maršala Tita ne 
morejo pozabiti. Še večino se razgovar- 
jajo o oni sliki, ko je na gosto snežilo, 
prebivalci Trbovelj in rudarji pa so 
napolnili ves prostor pred zap-adnim 
obratom, otroci pa so lezli celo na 
strehe, drevje in čakali, da ga Vidijo.

Obljubo, dia dosežejo plan, so izpol
nili še pred božičem. Sklenili so, da 
hočejo doseči plan za Moravče še v 
starem letu. Priskočili so jim na po
moč še bolj strnjeno in 29. decembra 
so dosegli plan obveze tudi še za Mo
ravce ter tako pokazali visoko sociali
stično Zavest.

Zadnji dan leta so dobili številni 
rudarji nagrade za svoje vztrajno in 
požrtvovalno delo-

Ko so priredili prav po vseh obratih 
silvestrovanje s kratkimi kulturnimi 
programi, so si med vesel jem, kakršne
ga ne pomnijo rudarji, čestitali in 
sklenili, da se bodo še nadalje vztraj
no borili za plan- Na sporočilo, da je 
madžarski radio poročal, kakšen teror 
vlada v Zasavskem bazenu, češ, da so 
morali o božiču po sili na delo in da 
so se vsi drugi moral; razbežati na 
kmete, kamor so tako lačni odhajali, 
da so omedlevali na cestah, so se ne
kateri z jezo, drugi s posmehom med 
seboj razgovairjali, kar po knapovsko. 
»Ali si slišal, kaj govore Madžari?«

»Spet lažejo, barabe!«
Po novem letu pa so začele v za

vest; rudarjev oživljati potrebe in smi
sel za nove naloge, nove nafpore, in 
nove zmage. Nov plan že imajo. Vsak 
obrat, vsako delovišče ga pozna. V od
kopih prve dni v letu kar malo manj 
merijo in računajo kakor običajno. 
Spominjajo se še novoletnih gostišč v 
domovih pr j Volkerju in Kepi. Tu in 
tam je še kdo v mislih tudi doma- Zu
naj nad jamami je izredno lepo, skoraj 
marčevsko vreme- In naposled je v 
krvi še vedno nekaj lagodnega. Saj ni 
vprašanje zaslužka, in plan smo do
segli.

Pazniki, normirci, obratovodje pa 
računajo in majejo z glavami: »Več 
premoga!« Premalo hunto v je nakopa
nih. Tovarne, lokomotive, kurilnice in 
domovi potrebujejo več ton premoga. 
Graditi socializem, se pravi delati s 
srcem, z mislijo in rokami. In številke 
prvih dni opozarjajo rudarje, da so 
skoraj za četrtino pod planom. Misel 
se razrašča vsak dan- Delovni ljudje, 
kopači hočejo uresničiti to, o čemer so 
v zadnjih mesecilh čitali in razprav
ljali. Dokaze imajo, da so vsi tisti ko
lektivi, ki v začetku leta dosegajo 
plan, ob koncu leta plan predčasne 
dosegli in presegli

Vedno več izmen, vedno več brigat 
dosega in presega norme. Separacija sc 
polni, vagoni prihajajo in odhajajo 
Treba je nadoknaditi izgubljene tone 
prvih dni. In številka v-sak dan raste 
Zraste za 3 do 5%. 8- januarja so še 
za nekaj odstotkov podi planom. Tode 
Trbovlje hočejo biti zopet v prvih vr
stah. Aktivisti, funkcionarji in usluž 
benci prihajajo zopet na pomoč. De 
jansko kopaško pomoč organizirajo 
kakor je že običaj v Trbovljah, kada 
postaja zadeva resna. Nad planom s< 
kar za 6% ,zdaj pa nestrpno čakajo 
kakšna bodo poročila iz Zagor ja, Hrast
nika, Velenja in Kočevja. Kdo bo prvi'

Rudarji sprašujejo sindikat: »Al
smo prvi? Kdo nais je prehitel?« L 
zbrali so se nekateri ob uspehih prvi 
dekade. Pisali so pismo radiu Budim 
pesta- Povabili so jih na obisk v Tr 
bovlje, v menze, v jame in na sestan 
ke- Kar naj pridejo, naučili se bo-d* 
borbe za plan, videli bodo zvestobo i) 
zavest ljudi. Morda bodo tudi oni s po 
znali ljubezen in skrb ljudi, ki uresni
čujejo plan, za delovne ljudi, za de 
lovno državo, ki koraka v socializem 
Pogostili jih bodo in vprašali: »Ali po 
znate Trbovlje?«

51 LET DELA V STEKLARSKI INDUSTRIJI
Med najstaTejšimi delavci steklar

ne v Rogaški Slatini je tov. Pik Anton, 
ki je te dni praznoval 51 let dela v 
steklarji in čaka sedaj že tretji me
sec na svojo pokojnino.

Tov- Pik Anton je iz delavske dru
žine v Hrastniku in komaj 11 let star 
je začel z delom v steklarni, ki v 
tiistih časih nikakor ni bilo lahko- 
Takrat steklarji niso imeli določenega 
delovnega časa in so delali tudi 16 in 
več ur. Delo v steklarnah je bilo na 
zelo primitivni stopnji ter je moral 
steklar sam poskrbeti tudi za vse pri
prave pri delu. Kljub vsem težavam

je postal tovariš Pik Anton mojster- 
steklar ter je delal v Hrastniku in 
Rogaški Slatini. To delo je prekini! 
le med okupacijo, ko je bil zaradi 
podpiranja narodnoosvobodilnega giba
nja zaprt v Celju. Žena mu je umna 
v taborišču Auschwitzu, zeta pa so že 
leta 1942. ustrelili kot talca v Ce!ju. 
Kakor se je tov- Pik boril proti oku
patorju, tako je tudi v naši novi lu- 
goslaviji dal vse sile in strokovno 
znanje v proizvodnji za dosego plana, 
za uresničenje socializma, ki ga bomo 
dosegi z izpolnjevanjem vseh nalog, 
katere postavlja pred nas naša Partija.

b. j:
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V TOVARNI UČIL
Predsedstvo naše vlade je lansko leto 

v februarju odločilo, da iz Delavnice 
državnega deškega vzgajališča v Mostah 
osnuje tovarno, ki bo izdelovala učila za 
naše slovenske, pa tudi za šole ostalih 
naših republik.

Začetek je bil težak. Manjkalo je stro
jev in orodja, in če ne bi — prav po 
socialistično — priskočile na pomoč osta
le naše tovarne: Saturnus. Unitas, Elma, 
Papirnice Vevče, Iskra v Kranju itd. in 
če ne bi pomagale planske komisije, ko
ordiniranje pri predsedstvu vlade, indu- 
strijslci in trgovski servis, bi toparna 
najbrž ne mogla tako hitro odpreti toliko 
delavnic, kot jih ima danes, namreč: 
mehanično, ključavničarsko, lesostrugar- 
sfco, pleskarsko, strojno in ročno mizar- 

ter kovačnico. Mladinci iz deškega 
iajališča, ki predstavljajo 75% vsega 

,elavstva v tovarni, so vstopili kot va- 
jfnci v delo, vsak v svojo delavnico. Kva- 
. eirani delavci so jih vzeli v šolo, upra- 

~a Vzgajališča je poskrbela za njihov teo- 
,e ični, vodstvo tovarne pa za praktični 
d?Ujc. Delo je steklo in na koncu leta, 
-lejte, uspeh: plan je bil izpolnjen, če- 

je frj mesece pred koncem leta 
«slo osem strokovnih delavcev, da iz-

' !njio svojo vojaško dolžnost do do- mOvlne>
,,. 7° sem zvedel in sem. sklenil, da si 
šatv ogledam tovarno, da povpra-
)-ni' • e-So vzroki tega uspeha, da vidim, 
L/, ls<? Vdelujejo in da zvem, kakšni so 
npnovt nameni za bodoče, 

tovarna učil.
di f ''.dvorišču so strumno korakali mla- 
in obup en"’ ‘'ve, ena. dve, se obračali
ATrrc?^' telovadite?« sem jih vprašal, 
"osmemu so se in odgovorili: 

»Jjedvojaška vzgoja je to!«
1 ne delajo danes?« sem pobaral.

»Delamo v dveh izmenah,« mi je od
govoril tovariš ravnatelj, lci je medtem 
prišel iz veže, »nekateri dopoldne, drugi 
popoldne. Ti bodo delali popoldne.«

Poslovila sva se, da si ogledava de
lavnice. Med potjo pa mi je povedal:

»Pri nas je delo tisto, kar je osnova 
vzgoje in prevzgoje. Samo četrtino je 
strokovnega kadra, a delo teče. Vidite, 
to je listo: pravilen odnos do dela. Ko 
je na primer odšlo osem naših delavcev 
k vojakom, je mladina sama sklenila, da 
bo odslej delala od šestih zjutraj do de
setih zvečer, dokler plan ne bo izpolnjen. 
Svojo obljubo so častno izpolnili. Naša 
mladinska organizacija je vzgledna!«

»In prostovoljno delo?«
»Lansko leto so opravili okrog dva

najst tisoč prostovoljnih delovnih ur na, 
slavbišču rajonskega odbora Moste. V tem 
pa ni vračunanih tri tisoč ur v podjetju 
in pa prostovoljno delo, ko so opremili 
pionirsko igrišče. V počastitev V. kon
gresa KPJ je ves kolektiv izdelal popol
no, najmodernejšo učilnico, ki bo šla zdaj 
v Bitolj, in serijo novih učil.«

Toda že sva stopila v prvo delavnico. 
Stroj pri stroju: skobeljnik, rezkalnik, 
vrtalnik, tračna žaga... Mladinci s res
nostjo opravljajo svoj posel, med njimi 
strokovni delavec, ki jih uči in vzgaja. 
Svojim lastnim očem nisem mogel verjeli, 
s kolikšno spretnostjo jim je šlo delo 
izpod rok in kako so kakor po traku le
tele iz strojev deščice, tu še nestružene, 
lam že gladke, z zarezi, in spet pre
vrtale ..

»Kaj pa vse izdelujete v vaši tovar
ni?« sem zaustavil mojstra delavca, ki je 
pravkar prišel mimo.

»Ha, ha,« se je posmejal, »— tega pa 
je dosti. Katedre za šole, tri vrste tabel, 
šolske mizice, kompletne nove učilnice, 
risalne deske, lesene like — pa spet

učila za elektrotehniko in geomehaniko, 
preizkusne transformatorje, zvončaste 
elektromagnete, strmine, škripce, sobne 
termometre, žične in lesene modele za 
geomelrsice like ... Seveda vsi oddelki 
skupaj — vsi smo ena celota.«

Ko sem ga začudeno pogledal, je to
variš ravnatelj še dodal:

»Lansko leto smo izdelali okrog dvaj
set tisoč učil — večina učil pa sestoji iz 
deset do petnajst kosov.«

»Pa kar gre,« je nadaljeval mojster. 
»Imamo brigadni sistem in mi starejši 
imamo mladince radi, čeprav je včasih 
hudo, saj pridejo kar štirje učenci na 
enega strokovnjaka.«

V drugi delavnici so stale lične šol
ske mizice. Spomnil sem se, kako neradi 
smo otroci sedali za klopi — ta mizica

V enem izmed oddelkov Tovarne učil v Ljubljani

pa ni bila klop — bila je prava pisalna 
miza. Ob strani je stala že izdelana učil
nica, ki bo šla v Bitolj. Po delavnici so 
mladinci ličili deske, čistili mizice, vsi 
zaverovani v svoje delo, kot resni možje.

Ravnatelj pa je pojasnjeval:
»Letošnji plan je več kot sto odstot

kov večji od lanskega. Delovni kolektiv 
se je na proslavi uspehov lanskega pla
na zavezal, da bo letošnjega izpolnil do 
29. novembra. Planske naloge za prvo 
četrtletje smo že razdelili na delavnice, 
brigade in posamezna delovna mesta. Ko 
bo dovolj strokovnega kadra, bomo uvedli 
še norme. Prepričan sem, da bo petdeset 
odstotkov udarnikov in novatorjev, če 
sodim po dosedanji marljivosti, predano
sti in vztrajnosti kolektiva!«

V lesostrugarski, ključavničarski in

mehanični delavnici so lični leseni liki, 
natančno sestavljeni, stali v vrsti, pri
pravljeni za pot v naše šole. Delci za 
žične modele so dobivali prave oblike v 
mladih rokah, iskre so švigale pri obli
kovanju železnih delov, kot zlati slapovi 
so padali vijaki, vsi blesteči, is ust stro
jev, vse pa. resno, tiho, uravnovešeno, ra
dostno, kakor ena sama pesem. To je 
res pesem dela, pesem poleta, pesem 
zavesti.

»Od kod pa dobite surovine?«
»Ves material je popolnoma naš. Pa 

tudi vsa učila so povsem nove konstruk
cije. Od nikoder nismo jemali modelov. 
Vse je izdelano tako, kot odgovarja na
šim šolam in našim potrebam. V tem smo 
se popolnoma osamosvojili. Vse je po
polnoma naše. Od načrta d,o izdelka!«

Pristopil je mojster, si dvakrat po
tegnil z rokami po hlačah, nato pa dodal:

»Prej so izdelovali te stvarce za pro
fit, ne pa za šolo — zdaj pa delamo 
zase... Za otroke! To je naš profil!« —

In ko sem odhajal in sem se zunaj 
še pomenkoval o tem in onem, sem zve
del, da imajo v načrtu še livarno za 
barvne kovine, brusilnico za steklo, ka- 
širnico za slike in zemljevide, oddelek za 
izdelavo modelov iz papirščine, mavca in 
elektrotehnični oddelek, kajti proizvodnja 
učil je tako široka, da v malem obsega 
vso industrijo, saj zajema vse panoge 
znanosti — skratka: posejano seme se 
razrašča in raste. In že letos bo pognala 
take korenine, da bo vzcvetelo iz tal 
novo, veliko industrijsko telo.

Pri vratih sem se ozrl in tedaj mi je 
prišlo na misel, kako povsem drugačna 
so naša vzgajališča. od onih v kapitalistič
ni. družbi. Tam je bil gojenec manjvred
no, zaničevano bitje, tu pa je živ (lan 
delovnega kolektiva. Šola, vzgoja in pro
izvodnja so združeni v eno samo celoto in 
v tej celoti se kuje nov človek, ki bo 
postal delaven, zaveden član socialistične 
družbe.
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Delavnost Zveze sindikatov Jugoslavije
Te dni je odprta v Domu sindikatov 

v Ljubljani sindikalna razstava z naslon 
vom »Delavnost Zveze sindikatov Jugo

slavije«. Kdor si jo je ogledal, bo spo
znal, kaj vse sta do sedaj storila delav
ski razred in pa delovno ljudstvo Jugo
slavije pri izgradnji svoje države na poti 
v socializem.

Avla je preprosto, a mogočno prire
jena. V njej stoje doprsni kipi Marxa, 
Engelsa, Lenina, Stalina in Tita. Ko sto
piš v razslzvni prostor, opaziš najprej

slike. Do junija lami je bilo 49.000 preda
vanj, 24,000 čitaitiških skupin, 16.619 
marksističnih krožkov, 1599 kult urno - 
umetniških kolektivov, 4925 knjižnic, 328 
kino,aparatur. Vse te številke nam go
vore, kako veliko važnost polagajo sin
dikalne organizacije na kulturni dvig 
svojih članov, posebno še, ko si ogleda
mo naravnost mogočno število časopisov, 
revij, brošur itd,, ki jih izdajajo sindi
kalne organizacije. Isto velja tudi za f'iz- 
kulturo. Vse to pa dopolnjujejo slike:

Pred stoletnico smrti
FRANCETA PREŠERNA

jjjjo 1 ua/m uusf ujTuiinv,I,
slike članov Politbiroja CK KPJ in na
pise iz programa KPJ, ki zgovorno na
kazujejo razvoj bodočega dela, Pod teim 
herojskim partijskim vodstvom s tovari
šem Titom na čelu je našemu delavske
mu razredu uspelo doseči tako veličastne 
zmage. Poleg slik naših voditeljev pa se 
vrste slike udarnikov, novatoirjev, juna
kov dela. Okrog njih so napisi njihovih 
usoehov in uspehov drugih njihovih to
varišev, Potem slede slike s kongresa 
ESJ. Na njih vidimo Tita, ko govori de
legatom, gledamo delegatke AFŽ, mladi
no, ki pozdravljajo kongres in s tem iz
ražajo povezanost vseh množičnih orga
nizacij v eno celoto — a že spet gleda
mo Tita v Zenici, v Železniku, pri že
lezničarjih itd. v pogovoru z udarniki in 
drugimi delavci— vidimo Novi Beograd, 
kako raste s tal. — Nenadoma napis: 
»450 delovnih kolektivov izpolnilo svoj 
letni plan do 29. novembra!«, med imeni: 
Intex Kranj, Železarna Jesenice. — In 
kaj 1 še vse opazimo! Ljudsko posojilo je 
poidpisalo 1,287.293 članov sindikatov v 
skupni vsoti 1,685,983.000 din. Pri tek
movanju je v 1, 1948. tekmovalo 800.000 
delavcev!

Grafikoni, številke — toda pogled tii 
sam gre naravnost v naše tovarne, med 
stroje, plavže, mline, železnice itd., kajti 
do junija 1948 je bilo v Jugoslaviji 105 
tisoč 16 udarnikov, od teh pa 2665 no- 
vatoirjev, odlikovanih pa je bilo 2247 de
lavcev!

Toda razstava ne pove samo tega. 
Pripoveduje nam, kako pomagajo delavci 
kmetom ne samo pri pospravljanju pri
delkov, piri obnovi vasi, pri popravljanju 
potov in cest itd., temveč tudi pri grad
nji zadružnih domov, kjer bo prosveta 
še bolj poglobila povezavo delavca in 
kmeta.

Prikazuje nam tudi delavce pri njiho
vem delu, strokovnem in zabavnem, v 
tečajih, v šoli in v letoviščih. Rudarji, 
zidarji, tekstilci, ključavničarji itd. itd,, 
tovariši in tovarišice, v tovarni in doma, 
pri učenju in športu — vse to življenje 
diihia s teh sten, ki kar žive pred očmi... 
Delo, delo, delo — pa zdravje in zabava 
in dom.

Tudi o ženah nam marsikaj pove raz
stava. V letu 1948 je bilo sindikalnih 
funkcionark 37.400, v umetniških društvih 
jih aktivno sodeluje 12.260. Vidimo pa 
tudi, kako država skrbi zanje. Domovi 
igre in dela, jasli socialno zavarovanje, 
enakopravnost.

Ideološko politično delo sindikalnih 
organizacij nam povedo spet številke in

V založbi »Borbe« je izšla v srbo
hrvaščini koncem lanskega leta v prevo
du iz makedonskega jezika knjiga Lazarja 
Majsova »Bolgarska delavska stranka 
(komunistov) in makedonsko narodnostno 
vprašanje«. V knjigi obravnava pisec fa
šistično okupacijo Makedonije in odnos 
Bolgarske delavske stranke (komunistov) 
do nje, prikazuje zločinsko delovanje 
Metoda Šatorova in poskuse Bolgarske 
delavskd stranke (komunistov), da bi ovi
rala narodnoosvobodilno borbo v Make
doniji. V zadnjem poglavju je prikazan 
odnos Bolgarske delavske stranke (ko
munistov) in domovinsko frontovskih 
oblasti do Pirejske Makedonije ter nji
hovo nedosledno stališče glede vprašanja 
o opredelitvi makedonskega ljudstva.

Knjiga obsega 320 strani, stane bro
širana 23 dinarjev in se naroča pri za
ložbi »Borbe« v Beogradu, Dečanska 31.

Knjigo »Srbski realisti«, v katerih so 
zastopana krajša dela Laze Lazareviča, 
Steva-na Čorovida, Petra Kočiča, Borisla- 
va Stankoviča, Ra do j a Domanoviča, Sima 
Matavulja in Milovana Glišiča, je izdala 
lansko leto »Mladinska knjiga« v Ljub
ljani.

Zbirka del »Srbski realisti« obsega 14 
kratkih povesti in novel teh pisateljev 
Uvod s kratkim življenjepisom in delom o 
njih je napisal Velibor Gligorjr Prevod je 
oskrbel dr. Alojzij Gradnik. Zbirka ima 
173 strani.

folklorni plesi, festivali nastopi, pi vu- 
majska proslava v Beogradu, rdeči ko
tički, tečaji itd.

Prav posebno pažnjo posvečajo ob
iskovalci modelom, ki prikazujejo že do
grajene in bodoče stavbe kakor: "fiziku! - 
tume domove, ki Se grade po Sloveniji, 
bazen Dinama iz Zagreba, počitniške do
move od Ohridskem jezeru, tiskarno sin
dikalnega lista »Rad«, Šeškov dom v Ko
čevju, most Bratstva in enottnosti itd.

Poseben del razstave tolmači medna
rodno sindikalno gibanje pod vodstvom 
Svetovne sindikalne federacije. Slike nam 
kažejo razne sprejeme sindikalnih dele
gacij Sovjetske zveze, Svobodne Kitajske, 
Francije, Anglije, Belgije, Češkoslovaške 
itd. Pri tem so zanimive številke. V letu 
1945. je bilo pri nas 72 obiskov inozem
skih delegatov, 1946, leta 52, 1947. leta 
že 201, lansko leto pa 587. Naša sindi
kalna organizacija ima vzpostavljene sti
ke z naprednimi sindikalnimi organizaci
jami iz 40 držav. Ta del razstave prika
zuje tudi pomoč, ki smo jo dali demokra
tični Grčiji, Albaniji, francoskim rudar
jem in drugim, kar zgovorno dokazuje 
naš internacionalni odnos do naprednega 
svetovnega delavskega gibanja.

Med številnimi izjavami, ki potrjuje
jo to dejstvo, čiitamo na primer tudi iz
javo češkoslovaške delegacije na proslavi 
Prvega maja 1948 v Beogradu: »Mi, ki 
smo kot gostje bili navzoči na prvomaj
skem defileju, smo občutili, iz kakšnih 
globin narodne enotnosti prihaja na po
vršje vodilna vloga Komunistične partije, 
ki vodi ljudstvo v novo življenje na čelu 
z velikim maršalom Titom...«

Nekaj mesecev kasneje po objavi re
solucije Informbimja pa češki rudarji, ki 
so bili na letnem oddihu v naši državi, 
ugotavljajo: »Zares, čudimo se delovnemu 
poletu vsakega posameznika. Zato nas 
toliko bolj preseneča pisanje našega tiska, 
da se pri vas ne gradi socializem,,.« 
Ta del razstave kr as e tudii darila sindi
kalnih organizacij držav, katera smo pre. 
jeli, ko smo izmenjavali obiske z napred
nimi sindikalnimi organizacijami drugih 
držav.

Vsa razstava nam prikazuje delo in 
uspehe naše sindikalne organizacije. Sko
zi njo nas ves čas spremlja zavest, da je 
vsa naša borba za socializem uspešna le 
zato, ker je v njem usmerjevalna s lila — 
naša Komunistična partija s tovarišem 
Titom na čelu. Vsi ti uspehi, podani v 
zgoščeni obliki na tej razstavi, pa v vsa
kem obiskovalcu, na vsakem koraku še 
temeljiteje utrjujejo zavest, da smo v tej 
naši borbi na pravi poti — na poti v so- 
sializem.

Zato si jo naj ogleda vsak, posebno 
pa še vsak član sindikalne organizacije, 
saj bo našel v njej kos svojega srca in 
svojega ponosa, K.

Bliža se teden proslav Franceta Pre
šerna, ki bo od 2, do 9, februarja. 8, fe
bruar kot dan Prešernove smrti je slo
venski kulturni praznik že izza narodno
osvobodilne borbe, ki jo je vzpodbujala 
do zmage tudi Prešernova beseda. To 
leto pa ima še bolj globok, še bolj zgo
dovinski pomen, saj bo letos — 8. fe
bruarja — minilo sto let od smrti največ
jega slovenskega genija. Prav zaradi te 
stoletnice je tudi vlada naše republike še 
posebno podčrtala pomembnost Prešerno
vih proslav in imenovala že v novembru 
lanskega leta poseben odbor, ki naj bi 
poskrbel, da se čim lepše, čim popolnejše 
in čim bolj množično proslavi naš kul
turni praznik. Zdaj se že bližamo zaključ
ku organizacije.

Organizacija deli jubilej Franceta Pre
šerna v dva dela, in sicer enotedenski 
jubilej in celoletni jubilej, to se pravi: v 
jubilejni teden in jubilejno leto.

V jubilejnem tednu bo proslav
ljanje Franceta Prešerna prineslo tole: v 
zveznem obsegu bodo izšle Prešernove 
pesmi, kakor so izšle lani Župančičeve. 
Uvod jim bo napisal Josip Vidmar. Pri 
nas bo izšel Prešernov album v redakciji 
dr. Fr. Kidriča. Album bo vseboval kom
pletno likovno gradivo o Francetu Pre
šernu. Februarska številka »Novega sve
ta« bo vsa posvečena našemu največjemu 
pesniku. Istočasno izidejo Prešernove pes
mi v žepni izdaji, medtem ko bo Državna 
založba Slovenije izdala izbor Prešerno
vih pesmi, ki so bile komponirane za 
moški, ženski in mešani zbor. Revija 
»Novi zbori« se je odločila, da bo svojo 
prvo letošnjo številko posvetila Prešer
nu na ta način, da bodo v njej izšle nove 
skladbe na Prešernova besedila, Ljudska 
presveta pa bo izdala brošuro za mno
žične proslave Prešerna.

Poleg vsega tega bo ministrstvo pro
svete v Prešernov spomin razpisalo vi
soke umetniške nagrade, Zveza likovnih

umetnikov pa bo v počastitev spomina 
Franceta Prešerna odprla prvo zvezno 
razstavo likovnih del. V Univerzitetni 
knjižnici bo razstava Prešernovih roko
pisov. Ljubljanska Drama bo svojo oblet
nico tridesetletnega obstoja združila s 
proslavo Franceta Prešerna, in bo v tem 
tednu dajala le dela domačih avtorjev. 
Povsod bodo različne kulturnoprosvetne 
prireditve, predavanja o Prešernu, v Ljub
ljani pa bo centralna spominska proslava, 
na kateri bo govoril Boris Ziherl.

Množične organizacije bodo na praz
nik polagale vence na Prešernov spo
menik v Ljubljani. Na slovesnosti bo na 
Prešernovem grobu v Kranju govoril dr. 
Anton Slodnjak. Podobna slovesnost pa 
bo isti dan tudi na Vrbi. V Prešernovem 
tednu bodo v prometu posebne poštne 
znamke z likom Prešerna. V Ljubljani bo 
slovesnost zaključena s koncertom Šker
jančevega »Sonetnega venca«,

V jubilejnem letu bo pri Pre
šernovi rojstni hiši zgrajen mavzolej, kjer 
bodo odslej počivali Prešernovi ostanki, 
ki jih bodo prenesli iz njegovega groba 
v Kranju, Vrba, Prešernova rojstna vas, 
bo preurejena po posebnem načrtu. Ure
jen bo zaščiten trikot (rojstna hiša—mav
zolej—cerkev sv. Marka), preurejena bo
do cestišča, dohodi, dovozi itd. Prav tako 
bo v Vrbi postavljen kulturni dom, ki bo 
hranil vse predmete, katere je uporabljal 
Prešeren, in vse njegove slike. V Kranju 
bo ostal njegov nagrobni spomenik na 
pokopališču, ki bo preurejeno v park, v 
mestu samem pa bo postavljen obelisk. 
Tudi hiša, kjer je Prešeren v Kranju sta
noval, bo preurejena. V njej bo muzej 
dobe, v kateri je Prešeren živel.

Taka bo letošnja proslava velikega 
slovenskega sina, ki je s svojo besedo 
vlival pogum in vero vsem plemenitim, 
zavednim ljudem svojega naroda tako 
dolgo, da je prišla v srca ljudstva, ki je 
v resnici izvo-jevalo tisto, o čemer je nje
gov pesnik le pel.

Sindikalni koledar za leto 1949
je izšel in ga jo začela naša založba razpošiljati v teh dneh. Prvenstve
no bodo prejeli koledarček vsi tisti naročniki, ki so istočasno z naro
čilom poslali tudi denar. Takoj za n|imi pa bodo prišli na vrsto še 
ostali naročniki, katerim pa bo založba poslala naročene koledarje 
po povzetju, če do dneva odpreme še ne bi nakazali denarja.

Koledarček, bogato opremljen s slikami, obsega 14(5 strani in 
stane broširan 20.— dinarjev.
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lx£la ie druga številka
„P.yiro*n ka sa to sur o prosvetno

d io v sindikatih'
Te dni je Glavni odbor Zveze sin

dikatov Slovenije izdal drugo številko 
»Priročnika za kulturno-prosvetno de
lo v sindikatih« im jo razposlal vsem 
okrajnim in krajevnim svetom za vsa
ko podružnico po en izvod.

Ta številka obsega navodila za štu
dij materiala I- kongresa ESJ. N.a vseh 
sindikalnih svetili se bodo organizira
li seminarji po tem materialu in je 
zato predvidenih pet predavanj, in si
cer: »Zgodovina sindikalnega gibanja 
v Jugoslaviji«, »Dejavnost in naloge 
sindikalnih organizacij na gospodar
skem polju«, »Skrb sindikalnih orga
nizacij za zboljšanje življenjskih in 
delovnih pogojev delavcev in nadalj
nje naloge na tem polju«, »Naloge na 
področju idejno-politiČnfiga in kultur
no-presvet n ega dela« in »Statut ZSJ in 
n j ego vo oži votvor jen je «.

Glavni odbor je v večjih industrij
skih centrih Slovenije organiziral semi
narje za predsednike in tajnike sindi
kalnih svetov, kjer so se ti funkcionarji 
usposabljali za samostojno vodenje se
minarjev na sindikalnih svetih. Semi
narji eo pokazati, da vlada med sindi
kalnimi funkcionar ji velika potreba po 
takih seminarjih in je isto sedaj na
loga vseli sindikalnih setov, da se bore 
za čim boljši uspeh svojih seminarjev 
po materialu I. kongresa ZSJ,

Dalje je v drugi Številki »Priroč
nika« objavljena druga polovica ma
teriala za osnovne ei ndiikal no -pol itič n e

VZGOJA KNJIŽNIČARSKEGA KADRA — JAMSTVO 
ZA USPEŠEN RAZVOJ SINDIKALNIH KNJIŽNIC

Pregled dela sindikalnih knjižnic je 
pokazal, da se je ta sektor kulturno- 
prosvetnega delovanja v letu 1948- "iz
redno razvil. Povečalo se je število 
javnih sindikalnih knjižnic in knjižnic 
v podjetjih, ustanovah in tovarnah, 
Število knjig pa se je že povzpelo do 
200.000.

V zvezj s tem razvojem moramo 
takoj začeti z reševanjem vprašanj, ki 
se pojavljajo na terenu. Potreba je 
dvigniti strokovno in kulturno raven 
naših knjižničarjev in še poiskati nov 
knjižničarski kader. Nikoli namreč ne 
smemo pozabiti, kako velika je vloga 
kvalitetne knjige za dvig kulturne rav
ni naših delovnih ljudi. Saj seznanja 
naše delavce in nameščence « temelj
nim znanjem politične ekonomije, so
cialističnih načinov delu, j (h strokovno 
usposablja m jim za oddih in estetski 
užitek nudi leposlovno snov, k> prika
zuje in rešuje tista življenjska vpra
šanju. ki so blizu našemu delaven in 
nameščencu. Posredovati mu take knji
ge, mu jih svetovat;, ga navdušit* za 
branje, je naloga knjižničarja. Io svo
jo nalogo bo knjižničar lahko izvrše

val, a ko bo spoznal moderno ureditev 
ljudske knjižnice, tehniko izposojanja 
knjig, agitacijske prijeme in pred
vsem, če se bo stalno izobraževal in 
izpopolnjeval svoje znanje literature iz 
vseh področij ved in leposlovja ju če 
bo znal uporabljati pri svojem delu 
razne priročnike. Na ta i\ičin bo lah
ko delavcu, noveitorju, nameščencu 
svetoval tiste knjige, ki so mu potreb
ne, da se bo strokovno in kulturno 
vedno bolj usposabljal-

Da bi usposobili sindikalne kn jižni
čarje za izvrševanje teli nalog, je Glav
ni odbor Zveze sindikatov Slovenije 
sklenil, da bo v juniju organiziral v 
Ljubljani enotedenski tečaj za sindi
kalne knjižničarje. Četudi tečaj, ne bo 
dolgotrajen, se bodo knjižničarji pri
pravljali nanj že prej, s proučevanjem 
gradiva in z branjem knjig, ki j Mn jih 
bo priporočil kulturno-prosvetni odde
lek Glavnega odbora Zveze sindikatov 
Slovenije. Na ta način bodo prišit 
knjižničarji v Ljubljano že » temelj
nim znan jem, ki se bo na tečaju le še 
poglobilo in utrdilo- M. 5.

tečaje. To je material za študij sindi
kalnega članstva, Doslej so samo v 
Kranjskem okraju začeli s sistematič
nim študijem tega materiala, medtem 
ko je v Ljubljani vsa stvar ostala samo 
pri dveh predavanjih, namenjenih kul- 
t it r no -p ros v etinim referentom krajev
nih odborov sindikatov,

N.a kraju pa je objavljen program 
predavanj za trimesečne večerne sin
dikalne tečaje in pa teze z navedbo li
terature za prvih šest predavanj-

Ob tem pa se je pokazal silno ne
odgovoren odno-s nekaterih sindikalnih 
funkcionarjev do id e ji no -vz go j n ega de
la v sindikatih. Tako številni sindi
kalni sveti »Puiročnika« sploh niso, ali 
pa so ga poslali svojim podružnicam 
z veliko zamudo, n. pr, Jesenice, Krško, 
Dravograd, Slov. Konjice, itd- Sindi
kalne podružnice niy zahtevajo »Pri
ročnik« od krajevnih (okrajnih) svetov

<mjAyH
»Pesem kolhoznih polj«

Studio Leningrajske filmske kroni
ke je po scenariju Dolgopolova, Ka
mena in Posekkfiga ter v režiji Ko- 
mnrevceva izdelal film z gornjim na
slovom. Besedilo bere Vigodsk-i,

Ta dokumentarni film je veličastna 
pesem kulturno prosvetnega dela v 
sovjetskih kolhozih, ki so popolnoma 
izpremenili notranje lice sovjetskega 
človeka, ga duhovno dvignili, mu dali 
možnost izobraževanja in kulturnega 
izživljanja. Od vseli strani velike so
vjetske dežele hite kulturno-umetni- 
ške skupine kolhoznikov in kolhoznic 
na vsezvezni kolhozu! festival v Mo
skvo Kmetje, kmetice, šoferji, k oni
ka jner ji, traktoristi in traktor is tke, 
učitelji, ’ knjižničarji, strojni delavci 
— vsi kakor ena sama družina, ena 
sama duhovno povezana celota- Festi
val! Šofer poje operno _arijo, kolho-z- 
nica narodn-o pesem, učitelj igra na 
balalajko, knjižničarka umetniško po
daja na pianinu Chopina zbori pojo, 
plešejo — vs( pa so zrasti! iz kol h-o-z- 
ne zemlje, kamor se bodo vrnili po 
festivalu vsak na svoje delo, po delu 
pa se bodo spet sešit v študijskih 
krožkih, pri glasbenih, pevskih in 
igralskih vajah, kmetje delavci, inte
ligenca —- vsi kulturniki, kulturna 
družina. Tako kulturno življenje na 
vasi je možno samo v veliki socialistič
ni družini v državi socializma. To je res 
pesem kolhoznih polj in taka pesem 
bo zazvenela tiicL pri nas. ki sociali
zem gradimo jamstvo za to so naša 
kulturno prosvetna društva io naši za
družni domovi. Film človeka dviga, ga 
plemeniti in mn kaže pot — v tem in 
ne samo v njegovi dokumentarnosti je 
veličina »Pesmi kolhoznih polj«,

Kulturni drobiž
Pregled gledaliških del v ZSSR
V letu 1949. bo v Sovjetski zvezi po

dan pregled vseh pomembnejših gledali
ških del, ki jih je vprizorilo 400 sovjet
skih gledališč v 50 jezikih. Glavno mesto 
zavzemajo dela, ki obdelujejo snov iz 
sovjetske stvarnosti. Gledališki kolektivi 
bodo prikazali svoja najboljša dela, na 
kar- bo vsezvezna konferenca gledaliških 
vodstev in dramaturgov ocenila in izbra
la najboljša, ki bodo odigrana v Moskvi.

Cankar v madžarščini
Do sedaj sta izšli dve Cankarjevi 

deli v madžarščini — »Na klancu« in 
»Hlapec Jernej in njegova pravica«. 
Zdaj pa bo izšla še Cankarjeva drama 
»Kralj na Betajnovi«, ki je izhajala v 
reviji »Deli Ceillag« (»Južnia zvezda«) v 
Budimpešti in ki je bila prevedena iz 
hrvaščine. Prevedel jo je Zoltan Cuha — 
baje tudi v knjižni izdaji,

»Ljudje kolhoznih polj«
je knjiga, ki jo je napisala sovjetska 
trakt oriatka Paša Angelina. Ta knjiga, ki 
v živih barvah popisuje koilhozno živ
ljenje na vasi, je vzbudila pri traktori
stih, kombajnarjih in vseh članih kolho
zov v Sovjetski zvezi tako navdušenje, 
da je pisateljica dobila na tisoče pisem, 
polnih občudovanja, i;z vseh krajev ZSSR, 
Zato se zdaj pripravlja v rojstnem mestu 
pisateljice konferenca bralcev te knjige, 
ki bo posvečena diskusiji o tem novem 
delu.

Jugoslovanski književniki
so si na svojem plenumu 9. in 10. t. m. 
postavili med drugimi naslednje sklepe
okrepili bodo sodelovanje književnikov 
vseh republik pri »Književnih novinah«, 
izdali bodo še letos svoj prvi almanah, 
ohranili bodo stik z bralci na literarnih 
večerih, gostovanjih, predavanjih, redak
cije bodo med seboj izmenjavale roko
pise, poskrbeli bodo za delovanje založb 
in da se bo preprečilo dvojno izdajanje 
istih knjig. Pozvali bodo vse književnike, 
da neumorno in sistematično delajo za 
dvig svoje teoretične ravni, da svoja de
la prepoje s socialistično idejnostjo in 
partijnostjo in neprenehoma krepe svoj 
stik z ljudskimi množicami.

Igra Jože Horvata v ČSR
V Pfibirami pri Pragi so dajali ta me

sec igro hrvatsikega pisatelja Jože Hor
vata »Prst pred nosom«. Predstave se je 
s spremstvom udeležil tudi jugoslovanski 
ambasador v Pragi
katerega je iskreno pozdravu vodja gle
dališke grupe, ki je dejal, dia z radostjo 
pozdravlja predstavnika narodov bratske 
Jugoslavije. Publika je besede govornika 
pozdravila z •dolgim in prisrčnim aplav
zom. Pred začetkom igre eo zapeli v čast 
jugoslovanskim gostom tri pesmi: v srb
skem oz. hrvatskem jeziku »Hej Slovani« 
in partizansko »Po šum ah in gorah naše 
zemlje ponosne«, v slovenskem jeziku pa 
Prešernovo »Zdravljico«. Predstava je 
imela lep uspeh.

Nepismenost v Združenih državah 
Amerike

je tolikšna, da je celo Truman moral v 
svoji poslanici Kongresu govoriti o krizi 
prosvete v ZDA, kajti po službenih po
datkih je tam okrog 20 milijonov nepis
menih, v šolo pa sploh ne hodi več ka
kor šest milijonov otrok. Pri tem pripo
minjamo, da so izdatki za prosveto v 
ZDA šest-desetkrait manjši od izdatkov 
za vojne investicije.

Naša razstava v inozemstvu
Letos se pri nas pripravljajo na kopi

ranje fresk iz cerkev in samostanov 
XII. in XIII. stoletja Najodličnejša dela 
naše srednjeveške umetnosti bo videlo 
tudi inozemstvo. 2e v začetku jeseni bo 
v Parizu odprta razstava naše srednje
veške umetnosti v freskah in ornamen
talne plastike. Kopiranje fresk bo opra
vilo 28 naših in 10 francoskih strokov
njakov Po končani pariški razstavi bo 
le-ta odprta v Beogradu in bo služila kot 
temelj za ustanovitev velikega muzeja 
srednjeveške umetnosti jugoslovanskih 
narodov

Rojstni dan Otona Župančiča
Dne 23, januarja 1878 se je rodil naš 

veliki pesnik Oton Župančič na Vinici v 
Beli krajini. Pred vojno je izdal pesniške 
zbirke: Čaša opojnosti, Pisanice, Čez
plan, Samogovore. Lahkih nog naokrog, 
Ciciban in še kaj, Sto ugank, Mlada pota, 
V zairje Vidove in tragedijo Veronika De
setiška Priključil se je narodno -os vob o - 
dilni borbi, napisal več borbenih pesmi 
in p-o vojni izdal še eno pesniško zbirko 
Zimzelen pod snegom. Lansko leto so vsi 
jugoslovanski narodi proslavili njegovo 
sedemdesetletnico.

Spominu Matije Čopa
Dne 26, januarja 1797 se je rodil Ma

tija Čop, ki je s svojim širokim duhom 
in obzorjem storil, da je slovenska knji
ževnost za Prešernovih dni prestopila 
tisti prag, ko se je naš jezik dvignil do iste 
stopnje, kakor so jeziki drugih narodov. 
Bil je učitelj in mentor mlademu Pre
šernu, ki sam pravi. »Ti si nas vzbudil, 
zbral ob hudim časi.« Pisal je malo. 1 red 
javnost je sto.pil le enkrat, da bi poka
zal pomembnost Kranjske Čbelice in Pre
šernovih pesmi, 6. julija 1835 je utonil v 
Savi
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Izvolimo dobre delavske inšpektorje 
in njihove pomočnike

PBEGLEB DELOVNIH OSPEHOV SLOVENSKIH HODNIKOV 
V LIH 1948 IN NAPOVED MAJSKEGA TEKMOVANJA

Smo v času rednih letnih občnih 
zborov, ko sindikalne podružnice pre
tresajo in ocenjujejo svoje dosedanje 
delo, sprejemajo sklepe, ki naj še 
nadalje okrepe in poglobe njihovo ak
tivnost, da bo borba za plan še uspeš
nejša, da bo skrb za delovnega člo
veka še večja, da se bodo naloge 
sindikalnih organizacij v graditvi so
cializma izpolnjevale še boljše, da bo 
tako naš delavski razred pod vodstvom 
svoje Partije izvojeval v tretjem letu 
Titove petletke nove veličastne zmage.

V tem obračunu dosedanje dejav
nosti je prav gotovo potrebno in važ-* 
no, da sindikalne podružnice in vsi 
naši delovni kolektivi pregledajo tudi 
delo na področju zaščite dela, na pod
ročju torej, na katerem se mora še 
posebno odražati skrb sindikalnih or
ganizacij za zdravje in življenje de
lovnega človeka v delovnem procesu, 
skrb za pravilno in dosledno izpolnje
vanje vseh predpisov, ki jih izdaja 
naša ljudska oblast v urejanju delov
nih odnosov in delovnih pogojev. Da 
ni pa lahko tudi organi ljudske oblasti 
izpolnjevali svoje dolžnosti in dose
gali večje uspehe, je že zakon o 
inšpekciji dela iz leta 1946 postavil 
poseben pomožni organ, inšpekcije de
la, to je delavskega inšpektorja, ki 
je hkrati voljeni zastopnik vsega de
lovnega kolektiva.

Tudi novi zakon o inšpekciji dela 
iz decembra leta 1948 govori o delav
skih inšpektorjih, kot organih delov
nega kolektiva, ki pomagajo inšpekciji 
dela pri izpolnjevanj u njenih nalog.
V 26. čl. prinaša novi zakon pomem
bno novost, ki s svoje strani dviga 
važnost delavskih inšpektorjev, kakor 
tudi odgovornost sindikalnih organi
zacij na področju zaščite dela. Po tem 
členu imajo delavski inšpektorji in 
sindikalne organizacije pravico zahte
vati, da se predpisi o ureditvi delov
nih razmerij in predpisi o tehnični 
in zdravstveno tehnični varnosti pri 
delu pravilno izvajajo, pomanjkljivo
sti in nepravilnost: pa odpravljajo.
V zaščito te pravice, ki izvira iz pred
postavke, da delavski inšpektorji in 
sindikalne organizacije proučujejo pro
bleme zaščite dela im izpolnjujejo 
svoje naloge s tega področja, določa 
ta člen, da se smejo delovni inšpek
torji m sindikalne organizacije obrniti 
na pristojni organ inšpekcije dela, če 
se njihovim upravičenim zahtevam ne 
ugodi.

Ta določila zakona so sama po sebi 
dokument vse večje skrbi in stremlje
nja ljudske oblasti, da vsestransko 
zavaruje zdravje in življenje delov
nega človeka pri delu. Z naraščajo
čimi nalogami, z razvojem našega go
spodarstva. vzporedno raste tudi to 
stremljenje in iščejo se nove ustreza
joče oblike, da postane ta skrb čim 
bolj dejavna in neposredna. V ta 
n amen je v sporazumu z zveznim mi
nistrom za delo izdal Centralni odbor 
ZSJ pravilnik o spremembah in dopol
nitvah pravilnika o volitvah in delu 
delavskih inšpektorjev, po katerem se 
odslej v vsakem oddelku ali obratu, 
ki ima sindikalni pododbor, izvoli en 
pomočnik delavskega inšpektorja. To 
je novost in pomemben napredek, ka
kor so narekovale dnevne potrebe po 
okrepitvi dejavnosti na področju za
ščite dela, je izraz stremljenja ljud
ske oblasti in sindikalnih organizacij, 
da se ustvarijo čim boljši delovni po
goji Uvedba pomočnikov delavskega 
inšpektorja naj zlasti okrepi skrb za 
Vsakega posameznika tako, da bo vsak 
delavec in uslužbenec neposredno de
ležen skrbi svoje ljudske oblasti in 
svoje sindikalne organizacije za nje
govo varnost"i'n zdravje pri delu.

Navedena dejstva dokazujejo torej, 
da se je treba dobro pripraviti tudi 
Ha volitve delavskih inšpektorjev, na
mestnikov delavskih inšpektorjev in 
Pomočnikov delavskih inšpektorjev. 
Te priprave morajo vsebovati teme
ljito in kritično analizo dosedanjega 
dela na področju zaščite dela,’ kakor 
tudi ugotovitev in proučitev še nere
šenih in na novo se pojavljajočih 
vprašanj, kako v podjetju, obratih, 
oddelkih, ustanovah stalno zboljševati 
delovne pogoje in delovne odnose. Na 
drugi strani pa je treba dobro pre
tehtati', kdo je vreden zaupanja vsega 
delovnega kolektiva, da se mu morejo 
^•aupati tako odgovorne naloge in da 
Je lahko izvoljen z,a delavskega in
špektorja in za pomočnika delavskega 
inšpektorja. V tem pogledu postavlja 
Pravilnik o volitvah in delu delavskih 
inšpektorjev jasne kriterije za izbiro: 
dravskega inšpektorja in pomočnike 
delavskega inšpektorja je treba iz
prati iz vrst najboljših strokovnih de
dcev, ki dobro poznajo delovne po- 
Ijvie in delovni proces ter imajo za to 

$,,žbene in moralne kvalifikacije.
» Ije more biti izvoljen za delavske- 
lav inšpektorja ali za pomočnika de- 
jvpkega inšpektorja, kdor po svojem 
i 02aju zastopa upravo podjetja, ali 
v^tttUr jo od uprave podjetja nalo- 
z„nP- da po službeni dolžnosti skrbi 
teh 1*v®ianie tehničnih in zdravstveno- 
p**dh varnostnih ukrepov in za 
del« P0 uporabo predpisov o ureditvi 

razmerij.
volit. ltve delavskih inšpektorjev in 
p,-' 'e Pomočnikov delavskih inšpek- 
h..,.; s.° dolžni izvesti upravni od-
P°družniu°Ta Pododbori sindikalnih 
ni i 1 ’. ro pomeni, da so odgovor- 
tor j e !a V' 1 E.° izbiro delavskih inšpek- 
h- ; ln njihovih pomočnikov za do- 
lcTlnJ1riprav] iene volitve naše1 sindi- 
ga iPt0rS'anizacije. Izkušnje pretekle 
kakšni Pa,.Izkazujejo, da se marsi- 
driiiri ‘ ^'udrkalna podružnica, pa tudi 
zaveLi;lnJ 'ka)nli !orumi niso vedno 1 v potrebni meri te svoje od

govornosti in da so ponekod pokazali 
celo oportunističen odnos do nalog 
zaščite dela, ki se je zlasti pokazal 
v nezadostni skrbi za dobro priprav
ljene volitve in za pravilno izbiro teh 
funkcionarjev. Tak oportunističen od
nos je tov. Kardelj označil kot škod- 
ljivstvo.

Že v aprilu lanskega leta je Cen
tralni odbor priporočil, naj sindikalne 
podružnice streme za tem, da bo de
lavski inšpektor član upravnega od
bora podružnice, zaradi česar je treba 
vztrajati, da bo za funkcijo delav
skega inšpektorja izvoljen tisti član 
upravnega odbora, ki je predviden za 
vodjo komisije za zaščito dela. To pri
poročilo je Centralni odbor ponovil 
v svojih navodilih k pravilniku o let
nih občnih zborih v sindikalnih po
družnicah. Izkušnje preteklega leta 
dokazujejo, da so bili mnogo boljši 
tisti dela vski inšpektorji, ki so bili 
hkrati člani' upravnega odbora v smi
slu navedenih navodil. Prav tako pa 
je bila tudi dejavnost upravnih od
borov na področju zaščite dela večja 
in uspešnejša tam, kjer je bil po 
teli navodilih delavski inšpektor član 
upravnega odbora in predsednik ko
misije za zaščito dela. Toda le malo 
je bilo upravnih odborov, ki so to 
priporočilo Centralnega odbora upo
števali in uresničili. Temu je sicer 
vzrok, da ponekod niso bili seznanjeni 
s temi navodili. Ponekod pa je bil 
vzrok temu nepravilen odnos do na
log delavskega inšpektorja, celo ne
kako podcenjevanje njegove funkcije. 
To se je izražalo v nekaterih prime
rih tudi v tem, da se pri izbiri' za 
delavskega inšpektorja niso ozirali "na 
njegove strokovne in moralno poli
tične kvalifikacije, pač pa so ga izvo
lili, ker je tako predpisano. In končno 
so krivi temu deloma tudi nekateri 
višji sindikalni' forumi, ki se niso v 
zadostni meri zanimali za volitve de
lavskih inšpektorjev,

V letošnjem letu smo dolžni popra
viti napake, zagrešene v prejšnjih le
tih in se za volitve pomočnikov delav
skih inšpektorjev in njihovih namest
nikov, oziroma za volitve pomočnikov 
delavskih inšpektor iev pripraviti prav 
tako temeljito, kakor se pripravimo 
na volitve upravnega odbora, oziroma 
pododbora.

V tem oziru moramo upoštevati 
dosledno vsa navodila in predpise o 
delu in volitvah delavskih inšpektor
jev, njihovih namestnikov in pomoč
nikov delavskih inšpektorjev, ki jih 
je izdal Centralni odbor in ki' so ob
javljeni v Ur. 1. FLRJ št. tl in št. 43 
iz leta 1947 ter v Ur. .1. št. 3 z dne 
8. 1. 1949, kakor tudi v 4. točki sploš
nih pripomb v navodilih v pravilniku 
o letnih občnih zborih v sindikalnih 
podružnicah, ki so objavljena v De
lavski enotnosti' št. 51 z dne 17. XII. 
1948.

Pri upoštevanju in izvajanju teh 
navodil, pa se moramo zavedati po
mena nalog zaščite dela, tako z ozi
rom na zdravje in življenje delovnih 
ljudi, kakor tudi glede na dvig storil
nosti dela, ki je v neposredni poveza
nosti z vprašanjem delovnih pogojev 
in odnosov. Izhodišče za izpolnjevanje 
teh navodil morajo biti ugotovitve in 
direktive V. kongresa KPJ in zlasti
I. kongresa ZSJ, ki je v svojih sklepih 
nakazal konkretne naloge sindikalnih 
organizacij na področju zaščite dela. 
Teli direktiv in teh nalog pa ne bo 
mogoče uspešno izvesti, če ne bodo 
temeljito pripravljene volitve ^delav
skih inšpektorjev in pomočnikov de
lavskih inšpektorjev, če za te funkcije 
ne bodo izbrani tovariši, oziroma to
varišice, ki imajo za to funkcijo po
trebne kvalifikacije, ki so poroštvo 
za pravilno izpolnjevanje odgovornih 
nalog.

Pri tem moramo upoštevati, da je 
z uvedbo pomočnikov delavskih in
špektorjev znatno razširjena mreža 
pomožnih organov inšpekcije dela, to
rej pomožnih organov ljudske oblasti.

Kjer je le mogoče, naj se pomoč
niki delavskih inšpektorjev volijo na 
občnem zboru pododborov, seveda pod 
posebno točko dnevnega reda. Pomoč
nike delavskih inšpektorjev volijo vsi 
zaposleni v oddelku, oziroma obratu, 
ki ima svoj pododbor, ne glede no to., 
ali so člani sindikata. Ker pa je občni 
zbor pododbora, kakor tudi uprav
nega odbora v bistvu politična in de
lovna manifestacija vsega delovnega 
kolektiva, je pravilno, da se nanj po
vabijo tudi nečlani sindikata, kajti 
občni zbori naj bodo hkrati vzpod
buda za vstop v članstvo do sedaj še 
nevčlan jenih. Ko se obravnava in voli 
pododbor, oziroma upravni odbor, pri
sotni nečlani ne morejo sodelovati. 
Ko pa se voli' pomočnik delavskega 
inšpektorja, pa sodelujejo vsi zapo
sleni.

Le izjemoma naj se torej volijo 
delavski inšpektorji posebej, če so po
goji takšni, da teh volitev ni mogoče 
izvesti na samem občnem zboru. V 
tem primeru pa je treba takoj po 
občnem zboru začeti s pripravami za 
volitve pomočnikov delavskih inšpek
torjev po oddelkih in obratih, ki 
imajo svoje pododbore, oziroma za 
volitve delavskih inšpektorjev in nji
hovih namestnikov po podjetjih in 
ustanovah.

Ker so delavski inšpektorji in po
močniki delavskih inšpektorjev po
možni organi inšpekcije dela, je dolž
nost upravnega odbora podružnice, da 
takoj obvesti s potrebnimi podatki o 
izvolitvi delavskega inšpektorja in po 
močnika delavskega inšpektorja, pri 
stojno inšpekcijo dela, upravo pod 
jetja, pa tudi svoj republiški odbor. 
To obvestilo je nujno potrebno zaradi

Na širši tekmovalni konferenci vseh 
rudnikov Slovenije, ki je bila v nedeljo, 
16. ,t, m., v Trbovljah, so bili določeni 
najboljši delovni kolektivi v rudarski 
stroki. Na konferenci so se zbrali zastop
niki sindikalnih podružnic, zastopniki 
uprav in tekmovalna komisija pri Repub
liškem odboru rudarjev Slovenije. Kon
ferenca je ugotovila, da sklepov niso v 
celoti izvršili; niso pošiljali točnih tek
movalnih poročil, kar je povzročilo, da je 
vrsta rudnikov izpadla iz kombinacije 
pri končni oceni, V vseh rudnikih niso 
vodili točne evidence o medsebojnem tek
movanju obratov in posameznih številk. 
Čeprav je večina rudnikov plan za leto 
1948. uspešno izpolnila, pa je teba po
udariti, da bi lahko bil ta uspeh še večji, 
če bi uprave rudnikov in sindikalne po
družnice posvečale več pozornosti vpra
šanju mobilizacije delovne sile. Ustvarja
nje novih mladinskih številk in brigad 
je dalo dobre rezultate, vendar so v šte
vilnih primerih krive uprave, v še večji 
meri pa tarifne komisije pri podružnicah, 
ki niso posvečale dovolj pozornosti tem 
mladim graditeljem socializma, '

V razpravljanju so govorili zastopniki 
posameznih rudnikov. Ker ni bilo od ru
darske podružnice v Trbovljah nobenega 
zastopnika, je govoril v imenu uprave 
inž. Šari ah, ki je analiziral lansko delo 
v rudniku ter poudaril, da je bila ena 
velikih napak v tem, da niso vodili po 
obratih točne evidence kljub tem.u, da je 
bil sleherni kopač seznanjen s planom. 
Velika in važna stvar pa so bile obratne 
konference, na katerih so podrobno pro
učili marsikatero nalogo, ki je služila, da 
so se uspešno izvajale planske naloge.

Inž, Puist iz rudnika Zagorje je govoril 
o težavah, ki jih je imeil rudnik med le
tom. V zadnjih mesecih so zato morali 
napeti vse sile, da so uspeli doseči plan. 
Pravilna povezava uprave s sindikatom 
in partijsko organizacijo je rodila uspeh. 
Vodili so točno evidenco in posvečali vso 
skrb vzgoji novih kadrov. Zato so pogoji 
za leto 1949. kljub večjemu planu povolj- 
nejši, ker je v investicijskih delih pred
videna delna elektrifikacija. Uprava po
sveča vso skrb graditvi novih stanovanj; 
za leto 1949 je predvidena gradnja 200 
stanovanj, s katerimi bodo omogočili do
tok nove delovne sile in s tem tudi iz
polnitev plana. Zastopnik iz Hrastnika 
tov. Pirc je poudaril objektivne težave, 
zakaj rudnik Hrastnik mi dosegel plana. 
Predvsem se to izraža v tem, da je rud
nik Hrastnik eden najsitarejših rudnikov, 
ki inia v večini zastareli način odkopa
vanja. Edina novost so kompresorji. Po- 
leg tega bodo letos začeli z mehaničnim 
zasipavanjem. Prvo polovico leta je rud
nik Hrastnik plan dosegal, v drugi polo
vici pa je začel zaostajati v planu za
radi pomanjkanja delovne sile. Pomanj
kanje stanovanj je tudi zaviralo mobili
zacijo delovne stile kljub temu, da se je 
sedaj v treh letih naredilo več stanovanj 
kakor v 25 letih predap,rilske Jugoslavije.

Rudnik Velenje je imel velike težave 
zaradi pomanjkanja vagonov, prav dobra 
je povezava med sindikatom in upravo, 
kar je rezultat uspehov zadnjih mesecev.

Za rudnik Senovo je poročal tov. Pla
ninšek, ki je pojasnil vzroke nedoseganja 
plana. Tehnične težave so se izražale v 
slabem izvoznem panku, separacija pa se 
je šel©’ sedaj zboljšala. Druga pomanjklji
vost pa je v tem, da je v rudniku Senovo 
premalo političnega dela med rudarji, ki 
tvorijo 70% polproletariata. Slaba po
vezava . med upravo in sindikatom ter 
svojevoljno delo direktorja rudnika je 
tudii del slabe strani.

Inž. Mali iz rudnika Zabukovca je 
govoril o problemu prehrane, ki je tudi 
važna za uspešno izvrševanje plana. Tako 
so rudarji v Zabukovci dobili drugi obrok 
prehrane za mesec december šele 23. de
cembra, sedaj v januarju pa šele 13. ja
nuarja prvi obrok, tako da so bili neka
teri rudarji nekaj dni celo brez kruha.

Tov. Kajina iz Laškega je govoril o 
uspehih rudnika Laško, ki so bili dose
ženi lahko le zato, ker je bila pravilna 
povezava med upravo, sindikatom in Par
tijo. Na proizvodnih konferencah so pra
vočasno realizirali vsak predlog za iz
boljšanje in takoj ukrenili vse potrebno, 
da se izvede. Težave so bile v tem, da 
je izvoz zelo dolg Sedaj se v veliki meri 
dela na pripravah na jalovini in na iz
vrševanju investicijskih del. Mladinska 
številka, ki stalno presega normo, je dala 
poleta tudi drugim številkam. Kočevje 
ni doseglo plana, za kar je bil delno 
vzrok v pomanjkanju elektrike, zaiitja 
dnevnega kopa, pomanjkanje delovne 
moči. na drugi strani pa nepravilni od
nosi direktorja in sindikata V rudniku 
Krmelj so odnosi med upravo in sindika
tom dobri, težave pa so v prehrani, ker 
okrajni odbor Trebnje posveča premalo 
pozornosti rudniku. Tudi ostali rudniki 
so poročali o težavah in uspehih, ki so 
jih imeli v borbi za izpolnitev plana v 
lanskem letu.

Med razpravljanjem je tekmovalna ko
misija pregledala rezultate ter ugotovila 
prvake v A, B in C skupini za četrto 
trimesečje ter določila prvaka za drugo 
polovico planskega leta 1948. Prvo mesto 
za četrto četrtletje je dosegel v A-sku- 
pini rudnik Velenje, z + 1462.48 točke; 
drugo mesto je pripadlo rudniku Trbovlje, 
ki je dosegel + 423.5% točk. Na tretjem 
mestu je rudnik Zagorje s — 154,8 točka
mi in na četrtem mestu rudnik Hrastnik 
s —1336.5 točke Skupina B: Prvo mesto 
fe dosegel rudnik Krmelj (Št. Janž) — 
+ 1003.95 točke; na drugem mestu je 
rudnik Liboje s + 937.61 točke. Tretji je 
rudnik Laško s + 781.95 točke; četrti

Pečovnik s + 719.4 točke; peti rudnik 
Zabukovca s + 159.6 točke in šesti Ko
čevje s — 1199.8 točke. — Skupina C: 
Prvo mesto rudnik Mežica s + 567.90 toč
ke. Vsi ostali niso poslali poročil, tako 
da so izpadli iz kombinacije.

Ob tej priliki so predstavniki rudni
kov, ki 6o zasedli prva mesta v skupinah, 
napovedali majsko tekmovanje med rud
niki.

Rudnik Velenje je napovedal tekmo
vanje vsem rudnikom skupine A.

Rudnik Velenje kot zmagovalec v sku
pini A rudnikov Slovenije napoveduje 
vsem rudnikom skupine A tekmovanje v 
počastitev nazvečjega praznika delovnega 
ljudstva, 1 maja.

Tekmovalo se bo v naslednjih točkah:
1. Zvišanje proizvodnje za 3 odst.
2. Znižanje neopravičenih izostan

kov v odstotkih.
3. Znižanje proizvodnih stroškov in 
štednja materiala v odstotkih,

4, Najmanjši odstotek nezgod in 
varnost pri delu.

5, Kateri rudnik bo ustanovil naj
več novih mladinskih številk in jim 
nudil največ pomoči,

6, Ustanovili bodo »Dom igre ia 
dela« ter postavili tri študijske krož
ke.
Tekmovanje bo trajalo od 1. februar

ja do 15, aprila. Zmagovalci bodo pro
glašeni na praznik 1. maja.

Prvak skupine B pa je napovedal tek
movanje vsem rudnikom v skupini B:

1. Kateri rudnik bo v odstotkih 
najviše presegel planske naloge.

2. Kateri rudnik bo v največji meri 
izboljšal delovno disciplino in zmanj
šal odstotek nezgod.

3. Kateri rudnik bo usposobil čim 
več strokovnega kadra in v največji 
meri dvignil kulturnoprosvetno delo 
po obratih.
4. Kateri rudnik bo v odstotkih znižal 
v večji meri proizvodne stroške.

Vsem sindikalnim svetom 
In podružnicam ZSi - društvom 

uetoko encev IR Slovenile
V Zvezo sindikatov Jugoslavije je 

vključena nova samostojna organizacija, 
to je: Društvo upokojencev LRS, Na iz
rednem občnem zboru tega društva dne 
12, dec, 1948 so upokojenci sprejeli pra
vila, po katerih je njihovo društvo samo
stojna enota v organizacijskem sestavu 
ZSJ, in sicer pod vodstvom Glavnega 
odbora za Slovenijo, Po sklepu tajništva 
GO ZSS se imenuje to društvo Zveza 
sindikatov Jugoslavije — Društvo upoko
jencev LRS.

Ta spojitev Društva upokojencev z 
ZSJ je ne samo uresničenje želje naših 
upokojencev in izpolnitev navodila Cen
tralnega odbora ZSJ, temveč tudi nujna 
posledica razvoja našega sindikalnega gi
banja. Skrb za delovnega človeka je na
rekovala, da naše sindikalne organizacije 
skrb e tudi za tiste tovariše in tovarišice, 
ki so zaradi starosti, onemoglosti ali bo
lezni r: nesposobni za delo in zaradi

sodelovanja, ki ga predpisuje zakon 
o inšpekciji dela, zato da dobe ti funk
cionarji kot pomožni organi ljudske 
oblasti potrebna potrdila. Republiške
mu odboru pa je potrebno to obve
stilo zato, da bodo višji sindikalni fo
rumi' lahko nudili tem funkcionarjem 
vsestransko pomoč pri njihovem delu, 
kakor tudi pri njihovem usposablja
nju za izpolnjevanje nalog.

Vsem tem vprašanjem so dolžni 
posvetiti vso pozornost tudi krajevni 
in okrajni' sveti ZSJ. Njihova naloga 
je, da budno spremljajo priprave za 
izvolitev teh funkcionarjev, da sezna
njajo sindikalne podružnice z navo
dili, da jim pomagajo pri pravilni' iz
biri in da zlasti pazijo na to, da bodo 
pomočniki delavskih inšpektorjev čla
ni pododborov in predsedniki komisij 
za zaščito dela pri teh pododborih, 
delavski inšpektorji pa člani upravnih 
odborov in predsedniki komisij za za
ščito dela pri upravnih odborih sin
dikalnih podružnic. Upoštevati je trč
im, da tisti, ki ima pogoje za delav
skega inšpektorja in za pomočnika 
delavskega inšpektorja, ima že s tern 
tudi vse pogoje in . kvalifikacije, da 
postane tudi sindikalni funkcionar na 
področju zaščite dela- Združitev funk
cije delavskega inšpektorja, oziroma 
pomočnika delavskega inšpektorja s 
funkcijo predsednika komisije za za
ščito dela pri upravnem odboru, ozi
roma pododboru, se priporoča tudi iz 
razloga, ker mora biti med delavskim 
inšpektorjem in upravnim odborom, 
■iz: roma med pomočnikom delavskega 
inšpektorja in poriv ’ m najtesnej
ša dnevna povezava in sodelovanje,

M.R.

tega izstopili iz delovnega odnosa. Toda 
ne bi bilo prav, da bi s tem prenehala 
skrb sindikalnih organizacij zanje. V delu 
so iztrošili svoje delovne in življenjske 
sile, svoje sposobnosti pa so dali v ko
rist skupnosti. Spričo tega je razumljivo, 
da našim sindikatom ne more biti vse
eno, kakšni so njihovi življenjski pogoji, 
kakšen je odnos skupnosti do njih, ki so 
včeraj tej skupnosti še služili, pa tudi, 
kakšen je njihov odnos do naše nove 
skupnosti.

S tem, da je postalo Društvo upoko
jencev LRS organizacijska enota v se
stavu ZSJ, so seveda naši sindikati pre
vzeli odgovornost za delo tega društva 
in do njegovih podružnic, člani tega dru
štva sicer niso člani sindikatov, kar pa 
v ničemer ne zmanjšuje naloge sindika
tov, da izpolnjujejo dolžnosti, ki so jih 
s tem prevzeli nase, in da vključijo v 
svojo dejavnost odslej tudi skrb za upo
kojence, oziroma za podružnice ZSJ — 
Društva upokojencev LRS.

V ta namen so se dolžni zlasti okraj

ni in krajevni sveti povezati s podružni
cami tega društva, ki so na njihovem 
področju, udeleževati se njihovih sestan
kov i« sej,, zanimati se za njihovo delo 
in pomagati tem podružnicam ter se se
znanjati z vprašanji upokojencev, posa
meznike pa, če imajo pogoje, tudi vklju
čevati v politično- in kulturnoorosvetno 
dejavnost, pomagati tistim, ki "bi želeli, 
da se na primernem mestu zaposle pri 
delu, ki ga še zmorejo in imajo zanj 
sposobnosti in pogoje itd. Na širše se
stanke vseh sindikalnih organizacij svo
jega področja naj okrajni krajevni sveti 
ZSS vabijo odslej tudi podružnice Dru
štva upokojencev LRS.

V tem trimesečju morajo po svojih 
pravilih in po navodilih, ki jih je izdal 
RO tega društva, imeti vse podružnice 
svoje redne letne občne zbore. Tudi 
okrajni oz. krajevni sveti naj se udeleže 
teh občnih zborov, da bodo ti občni zbori 
prva manifestacija ne le organizacijske 
spojitve, ampak tudi skrbi naših sindika
tov za upokojene tovariše in tovarišice.

Vabimo pa tudi podružnice ZSJ — 
Društva upokojencev LRS, da se tudi one 
povežejo z okrajnimi sveti ZSJ na svo
jem področju, da stopijo z njimi v stik, 
da jih seznanjajo s svojimi vprašanji in 
tako s svoje strani pripomorejo vzpo
staviti tisto sodelovanje, ki- bo omogo
čilo sindikalnim svetom izpolnjevati na
loge do podružnic tega društva in ki bo 
tem podružnicam dajalo oporo za po* 
globljeno aktivnost. Zlasti naj podružnice 
ZSJ, Društva upokojencev LRS sporeče 
okrajnim svetom ZSJ datum in dnevni 
red svoji hobčnih zborov in naj tudi vna
prej seznanjajo s pravočasnimi obvestili 
okrajno-krajevne .svete o svojih sestan
kih in sejah ter jih s svoje strani sezna
njajo z delom in problemi svojega član
stva.

Zveza sindikatov Jugoslavije 
Glavni odbor za Slovenijo

m

Prva serija računskih strojev izdelana v naši državi
Tovarna pisalnih strojev v Zagrebu je 

izdelala v zadnjih dneh lanskega leta 
prvo serijo računskih strojev na ročni 
pogon. To je prva serija teh proizvodov, 
izdelanih v naši državi. Ti računski stro
ji so sposobni za vse štiri računske ope
racije.

Današnja tovarna je začela delati kot 
podjetje za popravljanje pisalnih strojev. 
Na starih strojih se je učila prva sku
pina delavcev za fino mehaniko. To je 
bila borba za kadre, Id jih je primanjko
valo. Drugi, nič manj važen problem, je 
bila oskrba s potrebnimi surovinami in 
deli za popravila strojev. Ko so te te
žave premostili, je bilo treba nabaviti 
stroje, na katerih bi proizvajali posamez
ne dele za pisalne 'troje in z mehanizi
ranim delom prešli h moderni proizvod
nji. Vzporedno z 1 za prcosnovanje 
navadne delavnice v ©varno, so pri lju
deh tega kolektiva rastle ideje za izdela
vo novih strojev domače konstrukcije. 
Lepe uspehe je pri tem pokazal Hugo 
Dobrinič, vodja podjfetja. Prva njegova 
zamisel je bila nov računski stroj. To 
delo je zahtevalo veliko časa in raz
mišljanja, Toda njegova odločnost je ob
vladala vse zapreke. Za svojo zamisel je 
zainteresira! ves kolektiv, ki mu je vse
skozi pomagal y borbi za nov stroj.

Maja leta 1948 je bil izdelan vzorec 
računala, ki pa ni dal pričakovanih uspe

hov. Stari stroji, ki jih je podjetje imelo, 
niso bili sposobni dati finejših delov za 
mehanizem računala. Ta neuspeh jih je 
privedel do tega, da so kupili modernejšo 
opremo. Nabavili so nekaj novih strojev 
in kmalu nato tudi nov vzorec računala. 
S tem so postavili pogoje za serijsko iz
delavo računskih strojev, ki se je začela 
konec decembra lanskega leta, ko je iz
šla iz proizvodnje prva serija. S tem je 
podjetje prerestlo v tovarno.

V procesu izgradnje tovarne je zrastlo 
novo število strokovnih kadrov. Delavka 
ANICA ŠKARPA je bila poprej gospo
dinja. Delo, kateremu se je sedaj posve
tila, jo je zanimalo. Ko pa so začeli z 
delom na finih strojih, s katerimi danes 
podjetje razpolaga, je dobila še večje 
veselje do dela. S stroji so jo seznanili 
preizkušeni tovariši, ostalo potrebno zna
nje pa. je dopolnila na tečaju, ki ga je 
organiziralo podjetje. Čez osem mesecev 
je postala strokovni delavec na stroju, Id 
izdeluje fine dele računskega stroja.

Takšna je pot tudi številnih drugih 
delavk. Uspele so obvladati znanje, za
hvaljujoč se naporom in pomoči stro
kovnih delavcev, kot je ALDO KAUZER, 
ki svo.e znanje nesebično prenaša na 
mla-še delavce.

Nova tovarna se dri bori za novi 
proizvod — računske stroje na električni 
pogon.
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Zmaga ii načrti za bodoče delo 
s guštanjski železarni

Izpolnitev lanskoletnega proizvodnega 
plana je bila za delovni kolektiv Žele
zarne Guštanj, brezdvomno velika preiz
kušnja in obenem šola za delo v tretjem 
letu petletke.

V letu 1948., drugem letu petletke, je 
bil namreč smelo dvignjen plan za celih 
40% nasproti letnemu planu za- 1, 1947. 
Pred delavstvom in vodstvom je bila to- 
roj težka naloga, katero je bilo mogoče 
premagati le s trdovratnim delom tako 
v organizaciji kakor v proizvodnosti dela, 
z udarništvom itd. Bilanca prve polovice 
leta je pokazala celo zaostanek v planu 
za 4.6%, Le največji napori vsega kolek
tiva v zadnjih štirih mesecih, odločitev, 
da se poveča čezurno delo in da bodo 
delali tudi ob nedeljah, zavestno med
sebojno tekmovanje, udarništvo itd. so 
stopnjevali storilnost dela, omogočili 
kritje zaostanka in istočasno predpisane 
proizvodnje, ki je bila zadnje štiri mese
ce relativno majvišja.

Prvi obrat, ki je dosegel lanskoletni 
plah, je bila mehanična predelovalnica, in 
to 6. novembra. Sledila mu je valjarna 
30. novembra, tovarna osi, elektropeč, 
martinama in kovačnica.

Zlasti zasluži priznanje kolektiv elek- 
tropeči, ker je dosegel plan kljub zastoju 
zaradi popravila transformatorja. Prav 
tako oddelek čistilnice jeklene litine, 
kjer je ves kolektiv z občudovanja vred
nimi napori prispeval svoj delež ter z 
množično proizvodnjo v zadnjem mesecu 
pomagal k dosegu plana vse tovarne.

Tudi po planu znižanja proizvodnih 
stroškov so bili doseženi znatni uspehi. 
Vendar je treba v letošnjem letu petletke 
to akcijo tako razgibati, da bo vsak član 
kolektiva zainteresiran za odpravo vseh 
nepotrebnih stroškov. Racionalizatoretvo 
je treba še bolj dvigniti, uvajati nove 
metode dela, uvesti doslednejše nadzor
stvo nad materialom in denarjem. Naj
bolj dosledno so te naloge izvrševali 
obrati tovarne osi, podkev in vzmeti ter 
dosegli pri znižanju pic največje uspehe.

Predlogi racionalizatorjev beležijo pri 
izboljšanju in pospešitvi dela lepe uspe
he. N. pr. predlog noivaitorja laboranta 
Borštnerja Mirka aprila 1. 1948 o hitri 
metodi določevanja mangana v jeklu, o 
mešanici peska za mokro litje in jedra. 
Dalje racionalizatoirsiki predlog kvalifici
ranega delavca Sekalo Blaža v ndmebru 
1948. leta, ki je skonstruiral na stroju za 
brušenje po-vrtal napravo, ki omogoča 
točno in hitro brušenje v obe smeri, ter s 
tem skrajšal delovni čas za brušenje za 
eno in pol ure, medtem ko se je po sta
rem načinu delalo 8 ur. —, Prav tako so 
pripomogli k izboljšanju dela predlogi to
varišev Zupana, Doberška, inž. Mahiorči- 
ča, Konečnika, Videmska, Lemahenja in 
dr. Hermana. — V tretjem letu petletke 
se moramo v tem pogledu uvrstiti med 
podjetja, kjer ne mine dan, ki ne bi pri
nesel novih izboljšav. Pri tem pa je po
trebno tesno sodelovanje in zanimanje 
slehernega člana našega delovnega ko
lektiva.

Udarniki — prvoborci v borbi za so
cializem — so tudi veliko pripomogli pri 
izpolnjevanju planskih nalog, siaj je bilo 
v letu 1948. proglašenih v Železarni 85 
udarnikov. Številni pa so bili javno po
hvaljeni za svoje požrtvovalno delo.

Glavna in najvažnejša naloga, ki stoji 
pred delovnim kolektivom gušta-njske Že
lezarne, je enakomerno izvrševanje plan
skih nalog, ki omogoča celo ustvarjanje 
rezerv za premagovanje nepredvidenih 
zaprek. S premaganim drugim letom pet
letke smo prešli preko kritične točke vse 
petletke. Potrebno bo v prvi vrsti kritje 
artiklov, katere smo uvažali: odlitki in 
oidikovi za avtomobile.

Ker je naša tovarna daleč od suro
vinskih središč, moramo stremeti za tem, 
da bomo dali našim proizvodom čim več
jo vrednost, to je, da čim bolje predela
mo surovine. To pa bomo dosegli le s 
stalnim strokovnim in ideološkim dvigom 
naših kadrov.

* * * ,...... ..... .........

SMUČANJE MBA POSTATI MNOŽIČNA PAMA 
NAŠE FIZKULTURE

Kot ostale športne panoge, tako je 
tudi' smučanje panoga, ki daje naše
mu delovnemu ljudstvu zabavo, raz
vedrilo in veselje po napornem delu, 
hkrati pa ga krepi za boljše izpolnje
vanje vsakodnevnih nalog.

Glavno vlogo za dosego množično
sti v smučarstvu mora odigrati telo
vadna organizacija. Ure splošne teles
ne vzgoje v telovadnih društvih, mo
rajo v glavnem biti usmerjene na 
smučanje in igre na snegu, seveda 
tam, kjer o?tojajo klimatski pogoji. 
Le tako bo delavstvo občutilo lepote 
tega športa in bo rado prihajalo k 
vadbi v telovadna društva. Spoznalo 
bo važnost telovadne organizacije, 
kajti v naših telovadnih društvih ne 
gojimo samo prostih in redovnih vaj, 
ampak prav vse panoge športa.

Za dosego množičnosti v smučanju 
je treba v prvi vrsti' vršiti široko agi
tacijo in se pri tem posluževati pre
davanj, tiska, filma itd. Spor e dno s 
tem pa je treba ustanavljati smučar
ske postaje, predvsem v industrijskih 
središčih, podjetjih, tovarnah in usta
novah. K organizaciji smučarskih po
staj naj pristopijo povsod, kjer so 
za to dani pogoji.

V vsaki športni panogi se iz mno
žičnosti dvigajo kvalitetni športniki. 
Zato moramo tudi dvigu kvalitete 
med smučarji posvetiti več pozornosti. 
Talentirane smučarje je treba poši
ljati na tečaje, ki jih prireja TZS, 
skupaj z GO ZSS. Zaradi slabih snež
nih prilik smo letos izvedli šele em 
takšen tečaj in usposobili več učite
ljev smučanja iz vrst delavstva in 
dobrih tekmovalcev, ki bodo lahko

'uspešno tekmovali doma in v tujini. 
GO ZSS predvideva v tem letu še več 
takšnih tečajev. Športna društva pa 
morajo nuditi našim tekmovalcem 
možnosti, da se bodo pod dobrim nad
zorstvom lahko sistematično priprav
ljali' za tekmovanja.

Če bodo naši strokovnjaki, ki ima
jo veliko znanja in izkušenj, resno 
izpolnili svoje naloge in pomagali na
šim smučarjem-športnikom, bodo uspe
hi zagotovljeni in smučanje bo postalo 
kvalitetna in množična panoga fizkul- 
ture med našimi delavci.

Tone Razinger v teku na 18 km

Uspešna delo fizMturmh aktivov je odvisno od njihovega 
sodelovanja s telovadnimi društvi

Na podlagi pridobljenih izkušenj v 
delu je I. plenum Telovadne zveze Ju
goslavije sprejel vačne sklepe. Predvsem 
je treba posvetiti vso pozornost množič
nosti telovadne organizacije, ki je že 
uspela, da si ustvari pogoje za nadaljnji 
razvoj.

Svoje delo postavlja Telovadna zveza 
na še širšo osnovo kot do sedaj. Stre
mela bo zajeti v svoje vrste čim večje 
število delavstva, kmečke in šolske mla
dine, posebno pozornost pa bo posvetila 
aktivom, ki so v dosedanjem delu telo
vadnih organizacij stali ob strani. V zve
zi s tem je plenum sklenil, da bodo Kz- 
kulturni aktivi organizacijsko povezani z 
najbližjim telovadnim društvom, ki bo 
pomagalo pri delu aktiva, da se bodo 
telovadna društva krepila in mobilizirala 
novo članstvo.

S tem bodo aktivi v podjetjih in usta
novah dobili resno pomoč od telovadnih 
društev, ki jim bodo dajala pravilno vse
bino del.a. To pa ne pomeni, da bo s tem 
dejavnost aktivov omejena na splošno te
lesno vzgojo. Nasprotno, aktivi bodo v 
okviru svoje podružnice ali podjetja na
dalje razvijali svojo športno aktivnost, 
b a vili se bodo s tistimi športnimi pano
gami, za katere je največ zanimanja in 
ki ima možnosti razvoja

Na ta način bodo sindikalni fizkulturni 
aktivi organizacijsko povezani, njihovo 
delo pa se bo razvijalo bolj načrtno kot 
do sedaj Aktivi in telovadna društva 
morajo skrbeti za čim tesnejšo medseboj
no sodelovanje, ki ga bodo ustvarili, če 
bodo član.i naših aktivov aktivno delali 
v upravnih odborih telovadnih društev 
Na ta način bo telovadno društvo imelo 
tesno povezavo z aktivi na svojem ob

močju. Na ta način se bo razširila de
javnost in povečalo število članov ob
stoječih in ustanavljajočih se aktivov. 
Telovadna društva naj redno sklicujejo 
široke plenarne sestanke z referenti fiz- 
kulturnih aktivov. Ti sestanki bodo ne
dvomno doprinesli k širokemu razvoju 
telovadnih društev. Da hi ustvarili res 
dobro povezavo s telovadnimi društvi, 
pa morajo tudi fizkulturni aktivi poka
zati več iniciative za sodelovanje.

Nepravilno je bilo dosedanje stališče 
voditeljev telovadnih dru- 

■vidijo potrebe za sodelovanje 
s fizkulturnimi aktivi. Vodstva telovadne 
organizacije morajo po I. plenumu Telo
vadne zveze Jugoslavije razumeti, da so 
fizkulturni aktivi osnova za širok razvoj 
Telovadne zveze, iz teh aktivov morajo 
črpati ne samo članstvo1, ampak tudi vo
dilni kader. Sindikalni fizkulturni aktivi 
pa morajo poiskati stvaime možnosti za 
sodelovanje s telovadnimi društvi in te
žiti za tem, da se vključuje članstvo v 
redno sistematično udejstvovanje.

Telovadna društva bodo skrbela za 
vsebino dela aktivov, vnesla vanje siste
matičnost in program telesne Vzgoje, Ak
tivi bodo pa imeli polno svobodo športne 
dejavnosti, pri čemer j8m bodo telovadna 
društva pomagala. Na ta način se bodo 
aktivi postopoma privadili na vsestran
sko in sistematično delo, postajali bodo 
številnejši.

Nove aktive je treba ustanavljati tam, 
kjer žive in delajo, oziroma se zadržu
jejo naši delovni ljudje. Ustanavljamo jih 
pri podjetjih, ki danes postajajo središče 
vse družbene dejavnosti našega delav-

posameZmih 
štev, ki ne

siva.
ž. V.

V Kranju so začeli s študijem 
v osnovnih sindikalno-polltič- 

nih tečajih
V Kranju je bil 3. januarja t. L 

seminar z vodji kulturno -prosvetnega 
dela im referenti za ideološko vzgojo 
sindikalnih podružnic glede tretje te
me iz osnovnega sindikalno-politiične- 
ga tečaja (program in teze so objav
ljeni v »Priročniku za kulturno-pro- 
svetn-o delo v sindikatih«, ki so ga pre
jele vse sindikalne podružnice). Na 
tem seminarju so preštudirali temo: 
»Karakter gospodarstva FLRJ in glav
ne značilnosti kapitalizma«. Seminar ja 
se je udeležilo 25 sindikalnih funk
cionarjev. Seminarje o teh temah so 
bili tudi v Škofji Loki in Tržiču-

Kako potekajo ti tečaji v podruž
nicah, nam kaže primer tovarne 
»Iskra«, kjer je vodja ktolturno-pro- 
svetnega dela organiziral konzultacijo 
po temi, ki so jo predelali skupno na 
sindikalnem svetu. Prvotno se je teh 
konzultacij udeleževalo 12 vodij krož
kov, ia zadnji pa jih jie bilo že 15. 
Ti vodje krožkov pa nato vodijo štu
dij in diskusije po posameznih krož
kih v dopoldanskem odmoru.

Slabo pa so napravili v tovarni 
»Inteks«, kjer so organizirali preda
vanje za ves kolektiv a ne po oddelkih. 
Zato je bila udeležba slaba in vodja 
k ul tur n op posvetnega dela toži, da se 
pri njih študij ne da organizirati.

Izkušnja teh dveh primerov kaže, 
da moramo študij približati delovne
mu mestu, kjer lahko zajamemo še 
večje število delavcev v študij.

Dalo SŠD »Kiadivarja«
¥ lotil IBS!

V preteklem tednu je imelo sindi
kalno športno društvo »Kladivar« svoj 
redni letni občni zbor, ki so se ga, 
poleg članov društva, udeležili tudi 
sekretar ŠZS, zastopniki GO ZSS ter 
zastopniki množičnih organizacij.

Društvo je v lanskem letu imelo 
uspehe v dvigu kakovosti in množič
nosti. Najbolj je bila aktivna lahko
atletska sekcija, ki je uspela le zaradi 
svojega sistematičnega dela. Na usta
novnem občnem zboru si je društvo 
postavilo svoj petletni plan, ki^ ga 
vseskozi uspešno izvaja. V društvu 
deluje sedaj 867 aktivnih članov. Šte
vilo članstva je sicer majhno, vendar 
so vsi aktivni člani tudi tekmovalci.

V Celju so lahkpatleti imeli 16 pri
reditev, sodelovali pa so še v 18 pri
reditvah izven Cfelja. Od domačih 
prireditev je važen dvoboj med SK 
»Perovan« (ČSR) in SŠD »Kladivar«, 
ki je goste premagal z 48:47 točkami, 
kar je veliko pripomoglo k popula
riziranju naše lahke atletike v . ino
zemstvu. V državni reprezentanci, ki 
je nastopila na balkanskih igrah, je 
nastopilo od 22 določenih, 16 atletov 
SŠD »Kiadivarja«.

Največji uspeh je bil dosežen na 
državnem prvenstvu v ekipnem tek
movanju, kjer so dosegli prva mesta 
v petero in deseteroboju. Do teh uspe
hov je privedlo lahkoatletsko sekcijo 
sistematično in vztrajno delo, dobra 
organizacija in pravilno politično delo.

Tudi smučarska sekcija uspešno na
preduje, saj šteje 116 aktivnih elanov. 
Ob dobrem snegu so marljivo vadili 
pri Celjski koči in so v vseli smučar
skih kombinacijah želi lepe uspehe. 
Na republiških in zveznih tekmova
njih so zasedli v alpskem smučanju 
vidna mesta, mladinska ekipa pa je 
postala državni prvak. Društvo je pri
redilo več smučarskih tekem. Ostale 
sekcije so bile manj aktivne. Če bodo 
tudi tu delo pravilno in sistematično 
razvijali, kot v nekaterih sekcijah, bo
do uspehi v tem letu še večji.

Statistika in evidenca kažeta, da je 
bil obisk vadbe vzoren. Vse svoje 
uspehe so stalno prikazovali na gra
fikonih. . .

Društvo ima dobro organiziran go
spodarski svet. Finančno poslovanje 
je uspešno delalo in izkazuje blagajna 
aktivo. Gospodarski svet je z izpol
nitvijo investicijskega plana izvršil 
veliko nalogo. Preuredili so Glazijo 
v moderni stadion, zgradili 10 igrišč 
za odbojko, tri za košarko, štiri igri
šča za nogomet in lahkoatletsko stezo. 
Razširili so tudi drsališče v parku, ter 
preuredili in obnovili oblačilnice. Po
svetili pa so premalo skrbi nadzoru 
in delu na drsališču, kjer so porabili 
veliko več finančnih sredstev, kot je 
bilo predvideno za to gradnjo. Osnov
na dela na tem objektu hi lahko iz
vedli s prostovoljnim delom, saj so 
člani društva, na raznih drugih fiz- 
kulturnih gradnjah napravili 6000 pro
stovoljnih delovnih ur.

Na občnem zboru so si. postavili 
tudi obveznost, da bodo dvignili šte
vilo članstva na 1000 aktivnih članov 
in osvojili 300 fizknlturnih značk. Na 
gradnji fizknlturnih objektov bodo 
napravili 8000 prostovoljnih delovnih 
ur.

Za njihove uspehe v delu je GO 
ZSS nagradil najboljše, člane društva 
z denarnimi nagradami.

SŠD »Kladivar« v Celju je najbolj
še društvo v Sloveniji. S svojim vzor
nim in sistematičnim delom pri telesni 
vzgoji sindikalnega članstva — delav
stva, vzgaja ne samo tekmovalce in 
rekorderje, temveč dobre patriote za
vestne in sposobne graditelje socia
lizma. Ž. V.

Šolo naj ho drugi dom naših otrok
Blizu osme ure zjutraj je. Z vseh 

strani hitijo otroci; eni izpod Grada, 
drugi od Cukrarne, tretji zopet iz bliž
njih ulic, ki spadajo v šolski okoliš le
dinske osnovne šole, da ne zamudijo po
uka. Poleg torbic in nahrbtnikov jim na 
trakih privezane visijo male, skrbno se
šite vrečice, v katerih nosijo pribor — 
skodelico in žličko za zajtrk ali malo ju
žino, ki jih čaka v šoli.

Upraviteljstvo osnovne šole je na po
budo socialnega skrbstva RLO, skupaj z 
učiteljskim zborom, organiziralo otrokom 
za okrepčilo v zimskem času zajtrk ali 
malo južino, ko prezebli prihajajo k po
uku. Naša ljudska oblast in množične 
organizacije so jim pri tem pomagale in 
nudile potrebna materialna sredstva. 
Odbor za mednarodno zaščito otrok pa 
jim je podaril mleko v prahu in kakao. 
Tako so začeli s kuhanjem 29. decem
bra lanskega leta. Delo ni bilo lahko, saj 
ima ledinska osnovna šola čez 700 otrok.

Kako so delo organizirali? Nedvomno 
jim je tukaj veliko pomagala pionirska 
organizacija šole, posebno učenci četrtih 
razredov. Pomagali so jim pri nabavlja-

Tretja proglasitev 
udarnikov v lesno-industnj- 

skem obratu »Drava«
V lesnoindustrijskem obratu »Drava«, 

kii se je pridružil ostalim tovarnam in de
lovnim kolektivom Slovenije v tekmova
nju za 'dvig proizvodnje in znižanje pro
izvodnih stroškov, so 15. januarja sloves
no proglasili najboljše delavce za udar
nike. Že drugič je udarnik tov. Kerle 
Karel, ki presega normo za 35%. Za prav 
toliko presega normo Krištof Bernard, 
Lešnik Ana pa za 39%. Drugič sta pro
glašena za udarnika tudi Šurec Alojz, ki 
dela 28% nad normo, in Perše Ivanka 
39%. Za 40% je presegel normo -tudi Ce
star Jože, ki je poleg tega kot strojnik 
na lastno pobudo popravil in stavil v pro
met parni stroj, ki je imel več velikih 
okvar. Šofer Levišček Albin pa je s svo
jim vestnim delom znatno znižal proiz
vodne stroške.

Poleg teh udarnikov so bili v obratu 
»Drava« številni delavci tudi pohvaljeni 
in nagrajeni, saj so s svojim vestnim de
lom vzgled vsemu delovnemu kolektivu.

nju kruha, katerega je oskrbela vsak 
dan četa enega izmed četrtih razredov. 
Vsakh četa pa ima dežurno službo, dolo
čeno enkrat tedensko. Pionirji z vso 
skrbjo in z velikim zadovoljstvom oprav
ljajo to službo, saj vedo, da jih vsak 
dan v razredih čaka okrog 700 lačnih 
želodčkov, ki so jim hvalšžni za njihove 
napore in njihov trud. S tem praktičnim 
delom, s to pomočjo, pa se pionirji vzga
jajo v duhu tovarištva, dobre volje do 
dela, navajajo se organizirati in samo
stojno izvajati naloge, ki se postavljajo 
pred nje.

Ker je kuhinja samo na Ledini, pre
našajo v vedrih malo južino tudi na vad
nico. Pionirji, ki za to skrbijo, so tako 
vešči, da nikoli ničesar ne razlijejo. Ve
dra postavijo pred razrede in brž, ko je 
odmor, razdeli razredna učiteljica med 
otroke prineseno hrano.

Pozvonilo je .../
Otroci ne razgrajajo kot navadno. Kri

čanja ni nikjer slišati. Tiho in skrbno 
pripravljajo pribor, pregrinjajo učilne 
mize s prtiči ali s papirjem, da jih ne 
polijejo, ter čakajo, da pridejo pri de
litvi na vrsto. Nobenega prerivanja ni, 
vsak ve, da bo dobil svoj obrok in, če bo 
hotel, še enega in še enega...

Tovarištvo in čut do skupnosti se prav 
tu najbolj izoblikuje, pa tudi sebičnosti 
ni mogoče skriti. Prve dni je jedel vsak 
po svoje, nedisciplinirano. Razredna uči
teljica pa jih stalno navaja k lepemu 
vedenju in jih tako prevzgoja. Samoljub
ni otroci, ki mislijo samo na sebe in 
svoje koristi, pa lahko občutijo moč pio
nirske organizacije, lahko občutijo, da 
jim samoljubnost le škoduje. Učenci sami 
jih opozarjajo na tovariški odnos do so- 
učencev.

Med otroki ni nobenih razlik, za vse 
je vzgoja enaka, za vse tudi delitev ena
ka, Ista je skrb za otroke-sirote, katerih 
starši so žrtvovali življenje za njihovo 
boljšo bodočnost, ista je skrb za otroke 
tistih, ki so se v najtežjih dneh obrnili 
od nas in nas izdali.

Take kuhinje so organizirane že v 
številnih naših šolah, čakajo pa še tam, 
kjer učiteljstvo, AF2 organizacije in tudi 
druge množične organizacije niso posve
čale dovolj skrbi tej važni akciji.

Poleg tega, da se otroci v skupnem 
življenju pri delu in jedi zbližujejo, da 
se v takšni akciji najbolj jasno odraža, 
kako uspešno je bilo delo pionirske orga
nizacije v vzgojnem pomenu, pa starši 
otrok dan na dan zadovoljni ugotavljajo, 
da so njihovi otroci pridobili na teži, da 
se rajši učijo in da jim je šola drugi 
dom.

LJUDSKA TEHNIKA
Shupščiim okrajnega odbora Ljudske tehnike n Celju

13. t. m. je bila v Celju redna 
skupščina ljudske tehnike, na kateri 
so pregledali svoje dosedanje delo in 
si začrtali pot za nadaljnje delo v 
predkongresnem tekmovanju.

Predsednik Okrajnega odbora »LT« 
tov. Zgomba je vodil skupščino, ki je 
bila dokaj dobro pripravljena. Po 
sprejemu dnevnega reda je tovariš 
Zgomba podal poročilo, v katerem je 
kritično ocenil delo »LT« v celjskem 
okraju. »LT« je v Celju v obdobju 
med ustanovno skupščino in redno 
skupščino dosegla velike uspehe. Vzgo
jili so večje število avto-moto vozačev, 
jedriličarjev itd. ter dvignili' strokov
no raven delavcev — članov ljudske 
tehnike. Uspešno je deloval klub teh
nike v Tovarni tehtnic, gradbenem pod
jetju »Beton« in gimnaziji. Slabo pa 
sta delala kluba emajlirane posode in 
Tovarne hlačevine. Okrajnemu odboru 
sta mestni ljudski odbor in tudi Ju
goslovanska armada nudila vso po
moč. Ob zaključku poročila je tov. 
predsednik opozoril delegate, da je 
potrebno razmišljati o gradnji last
nega doma »LT« v Celju, kjer naj bi 
bile združene vse discipline, skratka, 
kjer naj bi bilo žarišče vse dejavnosti 
»LT« v Celju.

Skupščino je v imenu GO ZSS po
zdravil tov. Prodan, v imenu JA pa 
poročnik tov-. Miloš Marko-

Za tem je podal svoje poročilo se
kretar okrajnega odbora »LT« za Ce
lje tov. Peperko Rudi. V poročilu je 
pokazal dvig krožkov, klubov tehnike, 
društev ter članstva, od ustanovne 
skupščine, ki je bila 26. septembra 
1948. 1. Plan članstva so presegli za

V diskusij; je delegat najboljšega 
kluba ljudske tehnike v Celju, v to
varni tehtnic, tov. Herman razložil, 
kako so delali, da si je klub tehnike 
priboril prvo mesto in tako postal 
najboljši. Povezali so se z upravnim 
odborom sindikalne podružnice in nato 
z upravo podjetja. , Na^ sestankih so 
sprejeli obveznosti in jih neprestano 
kontrolirali. Med drugimi nalogami so 
reševali tudi naloge podjetja, t. j. 
vprašanje proizvodnje. Nekateri' so v, 
početku hoteli delo sabotirati. Skrbijo 
tudi za to, _ da ne obremenjujejo s 
funkcijami tiste, ki jih že imajo. Na
povedal je tudi predkongresno tekmo
vanje vsem ostalim klubom »LT«.

Delegat iz _ To varne emajlirane po
sode je poročal, da so obveznosti za 
T. kongres »LT« že dosegli. Sedaj do
končujejo skice za Diesel-motorček za 
letalske modele, ki jih bodo izdelovali 
serijsko. Te so doslej uvažali iz ino
zemstva.

V tovarni »Štore« je najmočnejši 
avto-moto krožek, ki ima okoli 60 
članov. Z ozirom na število delavstva, 
tehničnega kadra in pogojev, ki jih 
imajo, bi lahko dosegli lepše uspehe,

saj _ so v krajih, kjer imajo manjše 
možnosti za razsoj »LT« dosegli ne
primerno večje uspehe. Lepe uspehe 
so dosegle celo nekatere vasi, kot na 
primer Žalec, kamor hodijo člani iz 
dve — tri ure oddaljenih vasi. Poleg 
tega jim primanjkuje tildi vodilnega 
kadra in kljub vsemu ima avto-moto 
krožek v Žalcu 74 tečajnikov, ki z 
uspehom napredujejo in premagujejo 
vse ovire.

Ob zaključku diskusije je tovariš 
N e do h Janez, sekretar Glavnega od
bora ljudske tehnike Slovenije, kri-, 
tično ocenil delovanje ljudske tehnike 
v celjskem okraju. Opozoril jih je na 
čim večje izkoriščanje obstoječega ma
teriala. Poudaril je, da se študiju sta
tuta mora posvečati več pozornosti in 
da bomo le tako oboroženi za uspešno 
borbo proti sovražnikom, ki bi se ho
teli vriniti v organizacijo »LT«.

Nato so sprejeli plan in razdelili 
nagrade. Naslov najboljšega kluba teh
nike si je priborila Tovarna tehtnic v 
Celju. S tem je odvzela prehodno za
stavico klubu -tehnike v gradbenem 
podjetju »Beton«... Avto-moto društvo 
»Šlander« si' je. že drugič priborilo 
prehodno zastavico. Drugo mesto pa 
je dobilo radioamatersko društvo. Prvo 
mesto med .mladimi tehniki je zasedla 
II, gimnazija. Pohvaljenih je bilo še 
30 tovarišev za uspešno delo.

Z volitvami delegatov za I. kongres 
»LTJ«, kjer so od 14 predlaganih, iz
volili 9 delegatov, so zaključili uspešno 
delo skupščine, ki je dala smernice 
za nadaljnje delo.

Klubi Ljudske tehnike v Celju 
dobro napredujejo

Organizacije Ljudske tehnike ®o v Ce
lju v drugem letu petletke dosegle po
memben razvoj, kar najbolje dokazuj e 
dejstvo, da je Celje na prvem mestu v 
Sloveniji v organiziranju Ljudske tehnike 
in tretje v vsej državi. Lepo napreduje 
delo dveh društev, Avtomoto in društvo 
radioamaterjev, prav tako pa tudi letal
sko in brodarsko društvo.

Čeprav je v celjskih tovarnah in usta
novah le 8 klubov LT, so uspehi zadovo
ljivi. V klubih se člani praktično vzgajajo 
za pravilno in čim boljše izkoriščanje pro
izvodne zmogljivosti in v zvezi s tem za 
varčevanje surovin. Na ta način klubi 
podpirajo predvsem stremljenja za zniža
nje polne lastne cene po tovarnah ter so 
dosegli še zlasti velik uspeh v Tovarni 
emajlirane posode. Pri petmilijonskeffl 
prihranku na proizvodnih stroških imajo 
člani kluba LT v tej tovarni velik delež. 
Izmed vseh celjskih klubov pa je najbolj
ši klub v Tovarni tehtnic. V klubu je 
včlanjenih nad 50% vseh članov kolek
tiva, mladina pa skoraj vsa. Člani tega 
kluba so izdelali tudi specialno decimalno 
tehtnico, lahko prenosljivo in najnovejse- 
ga tipa. Najaktivnejši je strojni krožen.

Urejuje uredniški odbor Glavni urednik T Seliškar Uredništvo (tele on ^3- 
in uprava (telefon 20-421 v Ljubljani Miklošičeva cesta 22 H ...Jjrid3 VS‘1't" 
tek Mesečna naročnina 12 din, — Štev :lka ček položpice 6-906 o- ,s*.
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